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V S I N A V O L I T V E ! 

Zadnja brenta grozdja gre v klet. V vinogradih je »daj vse 
postorjeno; še malo in končana bodo tudi vsa dela na polju in 
v gozdu, medtem pa bo v sodih znrelo mlado vino . . (Foto: Polde 

Grahek, Rožanec) 

Se nekaj dni nas loči od 20. 
oktobra, ko bomo Sli na volišča 
in izvolil i vodstva ljudskih od
borov za bodoča štiri leta. 
Dvajsetega oktobra bomo volili 
vsi voli lni upravičenci odbor
nike občinskih zborov. Voli lni 
upravičenci-proizvajalcl indu
strijske skupine bodo 28. okto
bra, volivni upravičenci-proiz
vajalcl kmetijske skupine pa 2?, 
oktobra, še posebej voli l i od' 
bornike za občinske'zbore pro
izvajalcev. To pomeni, da bodo 
vollilni upravičcnci-iprolzvajalci 
šli tokrat dvakrat na volišče, 
ostali državljani, k i imajo vo-
livno pravico, pa enkrat. 

Ze pri fzbiri kandidatov so 
naši delovni ljudje pokazali, da 
jim ni vseeno, kdo bo bodoča 
štiri leta zastopal vo l lvno enoto 
v občinskem in okrajnem ljud
skem odboru. Tako je tudi prav. 
Na vodstvu občin in okraja ne 
potrebujemo ljudi, ki dosedaj 
niso pokazali volje za delo v 
korist skupnosti, ne potrebuje
mo kimavcev In raznih zastop
stev zaradi sorazmerja. Potre
bujemo delovne požrtvovalno 
ljudi, ki bodo dali vse sile za 
napredek komune, republike i n 
države, k i bodo dostopni ln do
jemljivi za pametne in koristno 

Zadnja predvolilna zborovanja 
V našem okraju je bilo 

prejšnj i teden veliko predvo-
livnifih zborovanj, kaiterih so se 
udeležiHi tudi nekateri l judski 
poslanci 

Na Dvoru p r i Žužemberku 
Je bilo veliko pred voli vn o 
zbo^vamje 9. oktobra zvečer; 
prisostvovalo je okodi 100 vo
livcev. Zvezni ljudski poslanec 
Janez Hr ibar je govoril zlasti 

o d ružbenem upravljanju p r i 
nas ter o novem osnutku za 
delitev narodnega dohodka. 
Vol ivc i so se pogovorili v raz
pravi še o drugih važnih go
spodarskih vprašanj ih , k i j ih 
zanimajo, zilasiti o delu i n v lo -
gi kmeti iske zadruge, o dviga
nju storilnosti kot osnovi za 
višjo življenjsko raven i n pod. 

V nedeljo 13. oktobra pa je 

417 ODBORNIKOV - 929 KANDIDATOV 
Za nedeljske volitve v občin

ske zbore je potrjenih 551 kan
didatov, odbornikov pa bo izvo
ljenih 230. Med 551 kandidati 
je le 23 žena, mlajših od 30 let 
pa je 110 kandidatov. Industrij
ska skupina bo izvolila za ob
činske zbore proizvajalcev 95 
odbornikov, kandidatov pa je 
191, od tega 18 žena i n 52 kan
didatov do 30 let starosti. Kme

tijska skupina bo izvolila 92 od
bornikov za občinske zbore pro
izvajalcev. Kandidatov je 187, 
od tega 6 žena in 33 kandidatov 
do 30 let starosti. 

bilo predvolivno zborovanje v 
Selih-Sumberku. Tam je go
voril republ iški l judski posla
nec Stane Smid. Udeležba je 
bila dobra om vol ivc i so z za
nimanjem spremljali razlago 
nekaterih goispodarskiih Ln po
litičnih vprašan j doma in v 
svetu. VaLivcd. v tej vo l ivn i 
enoti so zlasti zadovoljni, da se 
je končno le pričelo dograje
vati cesto Žužemberk—Rado-
hova vas. P r i tem tudi mrai 
veliko pomiaigajo. 

Isti dan je bilo zborovanje 
tudi v Dolenjskih Toplicah ob 
bolj majhni udeležbi. O soci
alistični graditvi p r i nas je go
vorili l judski poslanec Mar t in 
Zugelj. 

predloge volivcev, katerim bodo 
vsak čas na razpolago za daja
nje odgovorov in pojasnil ter 
sprejemanje predlogov in na
svetov. Prepričani smo, da bo
mo na volitvah med dobrimi 
izbrali res najboljše. 

Naloge, k i čakajo bodoče 
ljudske odbore, nikakor niso 
lahke. V dvieanJU[/"Kmetijska 
proizvodnje smo napravili šele 
prav skromne korake. Razne 
komunalne naprave čakajo na 
nadaljevanje, mnoge pa še na 
pričetek del. V tem pogledu 
smo že veliko napravili s skup
nimi napori, a potrebe po vodo
vodih, tu in tam ie po elektriki, 
po dobrih # poteh in cestah in 
podobnih napravah so še vedno 
velike. Mnogo naporov in sred
stev bo treba za izboljšanje šol 
in prosvete. V razvijanju po
trebne obrti smo dosedaj res 
premalo napravili. Krepiti in iz
polnjevati je treba obstoječa 
industrijske obrate in ustanav
ljati nove, kjer so za to pogoji. 
Največ skupnih naporov pa bo 
treba v bodoče za načrtno dvi
ganje in razvijanje kmetijstva. 

Vsem tem in ostalim nalogam 
pa bodo bodoči ljudski odbori 
kos le, če bodo imeli pri tem 
podporo vseh volivcev ln če 
bodo v njih ljudje, k i imajo 
potrebne moralne kvalifikacije. 
V razvoju družbenega upravlja
nja, ko dobivalo občine — ko
mune vedno večje pristojnosti, 
je sodelovanje volivcev in izvo
ljenih odbornikov še toliko bolj 
nujno in potrebno. Naši bodoči 
gospodarski uspehi niso odvisni 
od posameznika, od posamezne

ga ljudskega odbora, pač pa od 
nas vseh in naših skupnih na
porov. Dovolj imamo vidnih 
dokazov, kaj s« da doseči, če 
združimo sredstva skupnosti ln 
prispevek zainteresiranih za 
določen eilj. 

Sodelovanj« volivcev z odbori 
se manifestira že pri volitvah. 
Z udeležbo na volitvah dokaže
jo volivci svojo voljo za sode
lovanje pri upravljanju občine 
ln okraja, dokažejo svojo pri
pravljenost pomagati pri reše
vanju skupnih vprašanj, pri 
razvijanju in krepitvi našega 
gospodarskega sistema, pri dvi
ganju blagostanja skupnosti Ln 
posameznika. 

Kakor imajo volitve ljudskih 
odborov velik gospodarsko druž

beni pomerr, Imajo tudi politič
no obeležje. S polno udeležbo 
na volitvah bomo dali priznanje 
naši poti v socializem, dali po
tno prispevek in pomoč našemu 
državnemu vodstvu v borbi za 
mir in aktivno sodelovanje med 
narodi. Zato naj ne bo nikogar, 
k i bi neupravičeno izostal in 
ne bi šel 20. oktobra, odnosno 
26. ln 27. oktobra na volišče 
ter oddal svoj glas za tistega 
kandidata, katerega smatra 
vrednega zaupanja, da ho bo
doča širi leta kot odbornik ob
činskega ali okrajnega zbora, 
občinskih zborov proizvajalcev 
aH okrajnega zbora proizvajal
cev stal na čelu prizadevanj za 
splošni napredek in dvig živ
ljenjske ravni nas vseh. 

BIVŠIM INTERNIRANCEM! 
Okrajn i odbor Zveze borcev Novo mesto Je prejel od Cen

tralnega odbora Z B iz Beograda s l e d e č e obvestilo: 
» O s e b e , k i so bile med vojno v koncentracijskem t a b o r i š č u 

Ausehwitz ln tam delale v tovarnah IG Farben-Industrie ali pod
jetjih B u n a IV, Geydebreck, Fuerstengrube G m b H in rudniku 
Janina, naj se takoj prijavilo Uradu za z a š č i t o jugoslovanske 
imovine v Inozemstvu, Beograd. Kneza M i l o š a 26/111. Prijave <e 
zbirajo v svrho zahtev podjetju I. G . Farben-Didustrle za Izpla
č i l o z a s l u ž k a za delo. Vel ja pa le za osebe, k i so delale v na
vedenem podjetju, ne pa tudi za osebe, k i so sicer bile v tem 
t a b o r i š č u , a niso delale v obratih navedenega podjetja aH pa so 
delale v obratih tega podjetja Izven p o d r o č j a t a b o r i š č a Auschwitz. 

Prijave Je treba poslati Uradu t a k o j , najpozneje pa do 
80. Oktobra JJ957. Pirlflave morajo vsebovati: 

Ime in priimek, t o č e n naslov, dan in mesto rojstva, p r e f š n j e 
ln sedanje d r ž a v l j a n s t v o , od kdaj ln do kdaj je bil na delu v 
navedenih tovarnah, t a b o r i š č n o Š t e v i l k o , Jz katerega razloga Je 
bil interniran, v katerih delovnih komandah ln pri k a k š n e m delu 
je bi l , Ime s t a r e š i n e bloka kot tudi mojstra podjetja I. G . Farben-
Indnstiie ali drugih navedenih podjetij, pod katerih upravo J * 
delal. Dalje Je treba navesti dokaze o telesnih p o š k o d b a h ln bo
leznih kot tudi to, ali Je hil v t a b o r i š č n i b o l n i š n i c i In kdaj. Prav 
tako je treba navesti zaenkrat le Imena ln naslove p r i č ter prilo
ži t i prijavi prepise pismenih dokumentov. 

Sprejemajo se tudi prijave onih oseh, k i so bile • t a b o r i š č u 
Auschvvltz In «o delale v navedenih tovarnah, č e p r a v zaenkrat 
nimajo vseh gornjih p o d a t k o v . « 

PREDSEDNIK TITO 
0 UMETNEM SATELITU 

NESMISEL 
VOJNE 

To, da so sovjetski 
znans tven ik i i z s t r e l i l i u -
me tn i sateli t v vesol j -
stvo, pomeni zmagoslav
je sovjetske znanost i i n 
bo imelo zelo v e l i k po
m e n v nada l jn j ih r a z 
i skavah i n osvajanju 
prostora v vesol js tvu. Iz 
znanstvenega v i d i k a je 
to eden največj i ih p r i 
spevkov k znanstveni 
m i s l i na svetu. 

Iz v i d i k a m i r u a l i v o j 
ne to n a j n o v e j š e odkri t je 
p o ruranski im vodilkiovti 
b o m b i k a ž e , da je na 
ravnost nesmiselno, da 
b i b i l a vo jna zdaj m o ž n a , 
ne da b i č l o v e š t v o d o ž i 
velo n a j v e č j o katas t ro
fo. Za to m e n i m , da se 
č e d a l j e bolj b l i ž a m o spo
znanju, da je vojna zdaj 
(nemogoča, i n da m o r a 
m o sadove č l o v e š k e g a 
geni ja porab i t i edimole 
v mi ro l jubne namene i n 
v kor i s t l j u d i 

J O S I P B R O Z - T I T O 

POGLED NAZAJ IN NAPREJ 
Predvolilni pogovor s tov. Janezom Žuničem, predsednikom ObLO Črnomelj 

Z izgradnjo komun nastajajo pogoji, da držav
ljani neposredno sodelujejo pri upravljanju 

najrazličnejših družbenih del. 

• K A T E R E SO N A J V A Ž N E J Š E 
N A L O G E . K I Č A K A J O N O V I OB-s 
C I N S K I L J U D S K I O D B O R Č R N O 
M E L J ? K A T E R E "MED T E M I SO 
Z A N A D A L J N J I U S P E Š N I R A Z 
V O J O B Č I N E N A J N U J N E J Š E ? 

Tudi v o b č i n i Č r n o m e l j se vo
livci pridno pripravljajo na ne
deljske volitve v o b č i n s k i ln 
okrajni ljudski odbor. Na zborih 
volivcev, drugih sestankih to na 
konferencah so pretresali delo. 
uspehe ln pomanjkljivosti dose
danjega o b č i n s k e g a ln okrajnega 
ljudskega odbora. 

2V otranje p olitični tedenski pregled 

V NEDELJO BOMO VOLILI 
Nedeljske volitve odbornikov v ob

činske zbore, kakor tudi volitve v ob
činske zbore ptoizvajalcev prihodnji te
den, bodo nedvomno pomemben dogo
dek. Ne le zato, ker so volitve že same 
po sebi nekaj nevsakdanjega — pač pa 
predvsem zato, ker pomenijo zaključek 
nekajletnega uveljavljanja komunalne
ga sistema in ker novi odbori spreje
majo nove, pomembne naloge. 

Komunalni sistem se je organizacij
sko utrdil in je razumljivo, da je bil 
zato potreben določen čas, v katerem 
smo temu sistemu prilagodili tudi ves 
naš gospodarski sistem. Vrsta ukrepov, 
od katerih je najpomembnejši predlog 
novega zakona o delitvi dohodka med 
družbo kot celoto, občino in podjetjem, 
je dala občinam tudi materialno osnovo 
delovanja. Z letos doseženimi proizvod
nimi uspehi smo ustvarili, pravzaprav 
še bolj utrdili gospodarske temelje, ki 
so omogočili tako delitev dohodka, s 
k a t c o prepuščamo občinam i n podjet
jem več sredstev. Če pišemo o občinah 
i n podjetjih naenkrat, delamo to na
merno, kajti v gospodarski dejavnosti 
sta občina in podjetje neložljivo pove
zana. Usneh podjetja je uspeh občine in 
narobe, uspešno delo občine nudi osno
vo za boljše življenje vseh gospodarskih 
podjetij na njenem področju. Zato niso 
brez pomena za komuno večja sredstva, 
s katerimi letos razpolagajo podjetja. 
Samo skupščina LRS je s planom pre
nesla na podjetja 3 milijarde 800 mili
jonov dinarjev. Ta sredstva posredno 
krepe tudi materialno osnovo občin. 

Vendar pa so se letos znatno pove
čala tudi sredstva, s katerimi razpola
gajo občine neposredno. Veliko večji so 
predvsem skladi za investicije pa tudi 
proračunska sredstva, ki so v povprečju 
za 12"h večja kot lani. V bodoče pa ob
činam ne bo nihče dodeljeval še večjih 
sredstev — večja sredstva bodo poslej 

odvisna le od uspehov gospodarjenja, 
skratka od občine same. Gospodarjenje 
s tistimi sredstvi, ki jih občina že ima, 
pa bo ena najodgovornejših nalog ljud
skih odborov, ki jih bomo volili to in pa 
prihodnjo nedeljo. Zagotovitev mate
rialnih sredstev ni več vprašanje, okoli 
katerega naj bi se sukale vse razprave. 
Sedaj je bolj važno, kako bodo komune 
s temi sredstvi čim učinkoviteje razpo
lagale in kako bodo s temi sredstvi do
segle boljše uspehe za vso družbo, ne 
le zase. 

Komunalni sistem je že dokazal, da 
je sposoben prevzeti vse nove dolžnosti. 
Občinam prav lahko zaupamo razpola
ganje z večjimi sredstvi i n pomisleki, 
da bi v občinah ne znali z njimi dobro 
gospodariti, so odveč. Potrebno je le 
pravilno usmerjanje razpoložljivih sred
stev in pri tem bosta imela zelo važno 
nalogo oba zbora novih ljudskih odbo
rov: občinski zbor in zbor proizvajalcev, 
prav tako pa tudi vsi drugi organi druž
benega upravljanja, na primer sveti pri 
občinah i n povsem razumljivo tudi de
lavski sveti. 

Občine bodo morale razvijati gospo
darstvo v skladu s splošnimi gospodar
skimi perspektivnimi načrti. Ne bi bilo 
dobro, niti za občino ni t i za skupnost, 
če bi vsaka občina podpirala le tiste 
gospodarske dejavnosti, k i bi jih tre
nutno sicer prinesle več denarja, nimajo 
pa posebne bodočnosti, in kar je še važ
nejše, niso koristne za gospodarstvo 
kot celoto. Marsikatera »računska« ob
čina se bo uštela, če bo tako gospodarila 
s pridobljenim denarjem. (Tako so se že 
uštele n, pr. občine, k i so se potegovale 
za tovarne, v katerih izdelujejo hladil
nike. Ker so hladilniki iskani proizvodi 
in ker so občine slutile lep zaslužek, 
imamo v državi kar naenkrat enajst 
tovarn • za hladilnike. Verjetno je na 
svetu malo držav, ki bi se lanko nona-

lale s tolikimi. Že sedaj pa se sprašu
jemo, kaj bo s temi tovarnami, ko bo 
večina gospodinjstev to napravo kupilo. 
Tovarne bodo druge za drugo propadale 
ali pa iskale nova sredstva, da bi začele 
izdelovati kaj drugega. Od takih podje
tij ne bo imela koristi občina, Še manj 
pa naše gospodarstvo.) 

Občine bodo morale razvijati tudi 
tiste, gospodarske dejavnosti, ki nepo
sredno ne donašajo tolikšnih sredstev, 
so pa brezpogojno potrebne, če hočemo, 
da se bodo lahko nemoteno razvijale 
vse naše gospodarske zmogljivosti. Sem 
spada trgovina na primer. Že sedaj ima
jo mnoge tovarne težave s prodajo bla
ga. Se v težjem položaju so zadruge, ki 
zaradi slabo organizirane trgovine ne 
uspejo prodati vseh pridelkov. To ne 
pomeni, da je blaga preveč. Narobe, le 
vedno ga je premalo, toda posredništvo 
med proizvajalci in potrošniki je tako 
slabo in nemočno, da ne more posredo
vati vsega razpoložljivega blaga. Samo 
primer: v Ljubljani so začeli prodajati 
zelenjavo tudi v trgovinah z mešanim 
blagom. Že v nekaj dneh se je potrošnja 
sadja in zelenjave povečala za 20 ton 
na dan. To je menda dovolj zgovoren 
primer, ki dokazuje, kako lahko zaostar 
janje nekaterih gospodarskih dejavnosti 
zavira splošen gospodarski napredek, 
saj se bodo tako tovarne kot zadruge 
branile proizvajati več, če bo blago 
ostajalo v skladiščih. Z urejevanjem teh 
stvari pa bodo občine izboljševale živ
ljenjske pogoje v mestih in večjih nase
ljih. Nekaj podobnega velja za obrt. 
Tudi ta zaostaja tako, da to otežk^ča 
marsikatero drugo proizvodnjo. 

Novi ljudski odbori bodo morali gle
dati tudi na to, kako bodo uporabili 
proračunska sredstva. Res, da je bilo 
največ izdatkov za šolstvo, zdravstvo 
itd., toda že do sedaj so se precej po
večali izdatki za administracijo. Za te 
izdatke bomo morali najti pravo mero. 
Napak pa bi bilo, če bi sklepali, da boto 
vse te in še mnoge druge naloge ureje
vali le ljudski odbori. Zato ne bodo od
govorni le odborniki, k i jih bomo volili, 
marveč tudi vsi volivci, ki naj bi na 
pogostih zborih volivcev sodelovali pri 
delu. M . S. 

V teh razpravah smo z volivci 
ugotovili, da smo v zadnjih letih 
dosegli navzlic vsem t e ž a v a m le
pe in pozitivne rezultate. Hkrat i 
pa ugotavljamo, da je š e veliko 
n e r e š e n i h , bistveno v a ž n i h vpra
š a n j , k i Jih bo. moral r e š e v a t i 
b o d o č i o b č i n s k i ljudski odbor. 

Zlasti bo treba hitreje kot do
sedaj r e š e v a t i gospodarske pro
bleme, kar naj bi p o v e č a l o in 
okrepilo materialno osnovo za 
u s p e š n e j š e r e š e v a n j e drugih d r u ž 
benih v p r a š a n j . 

Ugotavljamo, da Je n a š a mla
da, po vojni nastala Industrija 
Še vedno nedograjena in brez 
opreme. Se nima v cel Od dolo
č e n i h svojih proizvodnih nalog. 
Manjka strokovnega kadra. Obre
menjena je kljub vsemu z vra
č i l o m investicijskih kreditov, ki 
j ih p l a č u j e v obliki anuitet, kar 
jo zelo ovira pr i njenih prvih 
korakih. Zato bo razen utrditve 
že o b s t o j e č e proizvodnje ln izde
lovanja novih proizvodov, ki jih 
potrebuje trg, ena glavnih nalog 
b o d o č e g a ljudskega odbora, da 
podjetja dogradimo, proizvodnjo 
utrdimo In š e l * nato na i hi se od 
nj ih zahtevalo p l a č i l o anuitet, k i 
Jim sedaj zavirajo u s p e š n o rast. 

V a ž n o v iprašanje v o b č i n i je 
obrt, k i Je zelo zaostala, neor-
ganzilrana ln nizko produktivna. 
Nekatere sorodne obrtne obrate 
bi kazalo reorganizirati (kot so 
mizarski), Jih usposobiti za In
dustrijski n a č i n proizvodnje In 
uvajati v obrt nove proizvode. 
Razvoj nam narekuje, da orga
niziramo tudi nove obrti, k i jih 
prej nismo potrebovali. V a ž n a Je 
vzgoja za to potrebnega obrtnega 
kadra. 

S p o v e č a n j e m Industrije ln i 

r a z š i r i t v i j o m r e ž e obrtnih - delav
nic In podjetij bi odprli nova 
delovna p o d r o č j a in ustvarili no
va delovna mesita, kjer bi zapo
slili ljudi, k i so danes brez dela. 

Posebna in t e ž k a naloga č a k a 
b o d o č i ljudski odbor, k i Jo bo 
moral r e š e v a t i skupno z zadru
gami in s Proizvajalno zvezo — 
to Je v p r a š a n j e dviga kmetijske 
proizvodnje i n pridelovanja za 
trg. 

Zlasti bo v a ž n o preoravanje 
steljnlkov im sajenje nekaterih 
industrijskih rastlin, med kate
rimi Je n a j v a ž n e j š i hmelj. Potre
ben Je h i t r e j š i razvoj sadjarstva; 
njegove pridelke potrebuje tovar
na » B e l s a d « ln ves n a š trg. Raz-
voi ž i v i n o r e j e bo terjal dvig 
krmske baze Itd. 

Mnogo je n e r e š e n i h problemov 
na p o d r o č j u komunalne dejav
nosti. Zelo t e ž k e so stanovanjske 
razmere. T u naj omenim, da bo 
potrebno v b o d o č e za to v p r a š a 
nje, k i postaja že zelo b o l e č e , 
zahtevati od gradbene operative, 
da se usposobi za h i t r e j š e , s tem 
pa tudi c e n e j š e gradnje. 

P o d r o č j e turizma in tujskega 
promeita sploh je pri nas še nena-
č e t o v p r a š a n j e . Danes p r a k t i č n o 
nI v Č r n o m l j u p r e n o č i š č oaar. 
tujskih sob. To nas sili h grad
nji hotela: obisk tujcev Je rz leta 
v leto v e č j i . 

Zelo t e ž k a naloga č a k a b o d o č i 
odbor glede dograditve Šole na 
Vinic i . Z a č e t i Je treba z gradnjo 
nove š o l e v D r a g a t u š u , kjer ie 
bila š o l a med vojno p o r u š e n a , da 
ne govorimo o r a z š i r i t v i in opre
mi v Grihljah, adaptaciji v Do-
b l l č a h , T r i b u č a h . Sinjem vrhu . 
Starem trgu itd. 

Nadaljevanje gradnje osrednje
ga belokranjskega vodovoda, k i 
bo š e l s prv im delom kmalu v 
pogon, bo delalo ie vsem nam 
veliko preglavic. 

Se je neurejeno v p r a š a n j e pre
hrane delavcev ln u s l u ž b e n c e v , 
ki ga ne bomo smeli nikakor v e č 
o d l a š a t i . V razoravt o takih ln 
podobnih v p r a š a n j i h so volivci 
K o d e l o v a t l v pripravah na volitve, 

(Nadaljevanja na 3. strani) 

Spominska plošča dvema 
zaslužnima Metiičanoma 

Ob zaključku Tedna muze
jev so v Met l ik i počastili 
spomin na dva zaslužna Me-
tličana, brata Ivana in Anto
na Navratila. 

V soboto zvečer 12. oktobra 
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Se vedno je ogromno zanimanja 
za prve dneve »medplanetarne-
ga obdobja«, k i ga je napovedal 
4. oktobra prvi sovjetski zemelj
ski satelit. Vseeno jc, ali bodo 
nekoč to obdobje imenovali 
»atomsko« ali »interplanetarno«; 
res pa je, da smo se zdaj prvič 
približali vsemirju. Sovjetski 
znanstveniki so medtem večkrat 
obljubili, da ne bodo prikrivali 
svojih izkušenj, k i j ih je dala 
prva »umetna Zemljina luna«. 
Človekov duh se usmerja zdaj 
k načrtom za polet na Luno. In 
čedalje bolj se nam zdijo nesmi
selne, če že ne naravnost smeš
ne zamisli raznih politikov o 
blokovski delitvi držav na sve
tu. Znanost nas osvobaja in 
vzpodbuja k novim naporom, k i 
naj prinesejo blagostanje vse
mu človeštvu. — Na sl iki : mo
del tristopno rakete, kakršna je 
verjetno ponesla sovjetski satelit 

800 km nad naše glavo. 

je bila v kino dvorani svečana 
akademija, na kateri je go
vorih o delu bratov Navrati lov 
profesor dr. Rudolf KolaHč iz 
Ljubljane, na akademiji pa so 
tudi brali dela obeh. bratov. 
Po akademiji so prikazovali 
kulturne filme. 

V nedeljo 13. oktobra do
poldne pa so v navzočnosti 
predstavnikov ljudske oblasti 
in množičnih organizacij ter 
precejšnjega Števila domači 
nov odkrili spominsko ploščo 
na rojstni hiši Navratilov. Plo
ščo je odkril ravnatelj Belo
kranjskega muzeja prof. Jože 
Dular, ki je ploščo tudi pre
vzel v varstvo. Po svečanost i 
p r i odkritju plošče, pri kateri 
je sodelovala tudi met l i ška 
podba na pihala, so odprli 1 v 
prostorih Belokranjskega m u 
zeja razstavo del bratov Na
vratilov. Spominsko proslavo 
in vzidavo plošče bratoma Na
vratiloma je organiziralo Be
lokranjsko muzejsko društvo, 

VREME 
Z A CAS OD 18. DO 27. OKT. 

V splošnem nestalno; sprva 
verjetno le kratkotrajne pada
vine, pozneje, t. J. po 25. okto
bru, pa se bo vreme še nadalje 
poslabšala, hkrati se bo močno 
ohladilo, V . M . 

Volimo v ljudska odbore nafboliše borce xa socializem! 
i i i . . . " i " JI i n i m » m l m m m m m f m m m m m tnww^mmmmmm—mi*mim^--*~*m—~~m***^——-—mtmm 
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Šentjernej pred novimi nalogami 
V Semiču kandidira 7 žena 

in 17 mladincev 

k 
Sovjetski obrambni minister 

maršal Georgij Konstantinovlfi 
Zuknv, štirikratni heroj Sovjet
ske zveze, je bil te dni pri nas 

na prijateljskem obisku. 

Na številnih predvolilnih se
stanka h Socialistične sveže so 
volivci mnogo razpravljali o 
gradnjah, gospodarstvu Ln 
zdravstvu, ter drugih vpraša
njih, k i j ih bo moral resiti no
vi ljudski odbor. 

G R A D N J E S T A V B IN VAŽNIH 
CEST 

Šola v Zameškem j e bila med 
vojno uničena. Nova šola je 
nujno potrebna. Z delom bodo 
pričeli takoj, da bo še pred z i 
mo dograjen temelj, v zgodnji 
gradbenii sezoni pa bodo gradili 
dalje. Nadaljevala se bodo dela 
pri gradnji začetih vodovodov v 
Skocjanu in Mihovem, 

Skocjancl l n okoličani so bolj 
brdi dn sami premalo pomagajo. 
V bodoče bo treba mnogo več 
požrtvovalnosti. Ker je v Šent
jerneju velika stanovanjska sti
ska in nI mogoče dobiti družin
skih stanovanj, se je občinski 
ljudski odbor odločil notranje 
urediti gasilski dom v Šentjer
neju, kjer bodo urejena tri sta-

Delovni ljudje! S temi volitvami prvikrat volite 
v svojih občinah svoje predstavnike v zbore 

proizvajalcev. 

Smo zreli za kulturno 
vanje? poto 

Navzlic obi l ici težav, s ka
terimi se bori Železniško 
transportno podjetje, skuša 
omogočiti potnikom čimbolj 
udobno potovanje. Res je, s 
hitrostjo naših vlakov se ne 
moremo pohvaliti , toda za po
večanje hitrosti nam manjka 
marsikaj, kar si ie ne more
mo privoščiti. 

Kritiko na r ačun železnice 
slišimo skoraj vsak dan, red
kokdaj pa kri t iko o potnikih. 
Zato danes besedo o potnikih 
na v lakih . 

Tudi na dolenjski progi je 
čedalje več novih modernih 
vagonov. Med njimi je v zad
njem času tudi nov vagon 
drugega razreda z mehkimi 
sedeži. Lep udoben vagon in 
potovanje v njem mnogo bolj 
prijetno kot v starih kra tkih 
vagonih s t rd imi ozkimi klop
mi . Toda, koliko časa bo poto
vanje v takem vagonu udob
no? Ne dolgo, i n to po k r i v d i 
potnikov. K a j vse ne spravi
jo ljudje v vagon! Košare, ko
le, orodje, polne vreče in na
hrbtnike, kokoši, zajce i n dru
go, da o Številnih kovčkih ne 
govorimo. Vso to obširno i n 
neprimerno kramo potnik raz
loži povsod. 

Bi lo je to prejšnjo nedeljo 
na vlaku iz Bele krajine proti 
Ljubl jani . V Semiču sta med 
drugimi potniki vstopila mla
da zakonca z majhnim otro
kom. Poleg njega sta imela še 
t r i t ežke kovčka, nahrbtnik, 
dve polni vreči , nekaj cekar-
jev, veliko aktovko, nekaj 
polnih mrež in ne vem kaj Še 
vse. Iz kovčkov in ostale po
sode je teklo na z usnjem pre
vlečene sedeže, na naslonjala 
in na potnike. Podobno je bi
lo tudi na ostalih sedežih. JVe-

Oblsk tujega 
znanstvenika 

V sredo 9. oktobra je obi 
skal Dolenjski muzej v No
vem mestu dr. Robert W i W -
haber, ravnatelj Etnografske
ga muzeja iz Basla. Ugledni 
znanstvenik, k i zbira etno
grafske predmete evropskih 
narodov, si je ogledal zbirke 
Dolenjskega muzeja in se za
nimal za predavanje v okviru 
Tedna muzejev. V četrtek i« 
petek je v družbi znanega na-
rodopisca Dolenjske tovar i ša 
Boža Hačiča obiskal Belo kra
jino. 

fca ženska je postavila na se
dež tudi dve živi kokoši v 
mreži. 

Ne vem, kakšne predstave 
ima tak potnik o javnih pre
voznih sredstvih, če plača sa
mo vozni listek za sebe in že
no, naloži pa še cel voz prt l ja
ge, kako gleda rta ostale pot
nike in na njihovo udobnost 
potovanja sploh. In Če bi tak 
človek vsaj imel primerno 
prtljago, s katero ne bi delal 
škode podjetju i n sopotnikom! 

In kako naj bi spravil pot
nik prtljago v namembni kraj? 
Čisto enostavno in pošteno b i 
bilo, da bi oddal v pr t l jažni 
vagon vsaj tisto odvisno in 
neprimerno prtljago. Morda 
bi bilo prav, da bi vlakovno 
spremno osebje onemogočilo 
posameznikom poškodovanje 
vozov in oviranje ostalih pot
nikov s preveliko in neprimer
no prtljago. 

vanja. Zgrajeni bosta tudi dve 
družinski stanovanji v podstreš
ju nove gospodarske šola l n eno 
v stavbi bivšega mlina. 

Cesta v Pendirjevko, k i jo 
gradi Kmetijsko gozdno gospo
darstvo, bodo gradili dalje. De
lavska gradbena ekipa se je na
stanila v gradu Frežeku. Vo
livci so na mnogih zborih pou
darjali važnost dograditve te 
ceste. V načrtu je tudi gradnja 
ceste Sentjernej-Sošice. Ta ce
sta bi vezala Šentjernej, Bakom 
in Javorovico, vodila dalje na 
Sošdce na Hrvatskem ter se 
spojila s cesto, k i vodi Po gre
benu Gorjancev preko Opatove 
gore. Razen navedenih gradenj 
bo opravljenih še več komu
nalnih del 'kot so gradnje mo
stov na občinskih cestah, po
pravila cest in nabava večjih 
količin betonskih cevi za propu
ste. Kmetijske zadruge bodo 
popravljale zapuščena dn slaba 
gozdna pota. 

Organizacija in vodstvo vseh 
gradbenih del je v rokah nove
ga občinskega gradbenega refe
renta in tehnika Jožeta Udov
ca, Mladi strokovnjak se je • 
vso vnemo oprijel dela in upa
mo, da bo uspel. 

H M E L J — Z E L E N O Z L A T O 
TUDI V N A S l DOLINI! 

Hmelj bodo odslej sadili tudi 
v šentjernejski občini. Stari 
ljudje se pomnijo, da *o bi l i 
pred mnogimi leti hmeljski na
sadi na Draškovcu, v Šentjer
neju in v Orehov'ici. Prav zato 
je na pobudo predsednica OGZ 
tov. Viktorja Zupančiča, Ing. 
Linznerja ter uprav, kmetijske
ga gospodarstva na Brezovici 
Stanka Mašila, ekipa hmeljar
skega instituta izivršila pri nas 
prve poizkuse dn ugotovila, da 
sta zemlja in podnebje primer
na za gojitev hmelja- Spomladi 
bodo nasadili hmelj na 9 ha dr
žav, posestva- Ob koncu meseca 
bo dokončan načrt dn predra
čun za gradnjo hmeljske sušil
nice, kombinirane s aadno klet
jo. Ljudje se zelo zanimajo za 
to donosno novo panogo kme
tijstva. 

Z D R A V S T V E N E PRIDOBITVE 
P r i reorganizaciji gozdarstva 

Je občinski ljudski odbor pr i 
je ObLO pridobil novo po
slopje revirnega nadzorstva, 
k i bo odslej služilo kot 
Zdravstveni dom. V nJem bo 
zdravniška ordinacija in zobna 
ambulanta, ki jo bo vodil den
tist Viktor Rangus. Novi den
tist Je domačin in bo Malno na
meščen v maši zdravstveni po

staji Za ureditev zobne ordina
cije je prispeval znatno pomoč 
Okrajni zavod za socialno za
varovanje v Novem mestu. 
Zdravstveni dom bo že ta me
sec dobil rentgenski aparat Mo-
ravica, fcl bo požrtvovalnemu 
mlademu zdravniku dr. G j urinu 
v veliko pomoč pri delu,. 

UREDITEV T R G A 
Novi občinski odbor bo mo

ral urediti tudi trg v Šentjer
neju, kjer bo postavljen spo

menik padlim borcem dn žrtvam 
fašističnega nasilja. Potrebno 
bi bilo postaviti pokrito avto
busno čakalnico in stojnico za 
prodajo sadja. Prav tako nujna 
naloga je tudi popolna obnovi
tev kanalizacije v Šentjerneju, 
ker se stara ruši dn propada. 
Sef okrajne uprave za ceste 
že več let obljublja cevi in teh
nično pomoč, vaščand pa bodo 
prav gotovo radi pomagali s 
prostovoljnim d'elom. 

V T. 

Lepa pridobitev Šentjerneja bo zdravstveni 
prostorih gozdne uprave 

dom v novih 

V Semiču je prišlo na kandi
datne liste tudi ' žena, lahko pa 
bi se število še povečalo, če ne 
bd same odklanjale kandidatur. 
Prav tako je razveseljivo dej
stvo, da se bo bodoči ljudski 
odbor pomladil, saj je bilo za 
kandidate predlaganih 17 mla
dincev. 

Na vseh zborih volivcev so 
odborniki ali Pa predsednik 
občine podali gospodarska po
ročila občinskega ljudskega od
bora od zadnjih volitev dalje. 
Številke, ki so jih navedli, kaže-

Gripa 
na Dolenjskem 

Od 22. septembra do sobote 
12. oktobra je sprejel okrajni 
higienski zavod od zdravstvene 
službe v okraju 933 prijav ca 
gripo obolelih ljudi. Tu so 
všteti vsi primeri, kjer bolniki 
ležijo; precejšnje je pa tudi 
število takih, k i bolezni ali n i 
so prijavili ali pa jo prebole-
vajo stoje. Od 933 primerov od
pade na Novo mesto in njego
vo (bližnjo okolico 515 prime
rov, od skupnega Števila za gri-
po obolelih pa je bilo samo 
pretekli teden prijavljenih 489 
bolnikov. Trgovska šola v No
vem mes'u je že pretekli teden 
začasno prenehala pouk, prav-
tako šola za bolničarje. Od po
nedeljka do petka so zaprli tu
di novomeško osnovno šolo. 

Šmihelski pionirji pozdravljajo 
B- septembra so se zoPet od

prla eolska vrata. Pionirji Iz 
Smihela pri Žužemberku so z 
nasmejanimi obrazi prihajali v 
razred. V srcih vseh je najbrž 
tlela misel: mogoče bo tudi le
tošnje šolsko leto lepo in vese
lo kot je bilo lansko. Pa poglej
mo, kakšno j« bilo njihovo živ
ljenje v preteklem šolskem letu. 

Na šoli je bilo 74 pionirjev. 

Razstavo 
v Studijski knjižnici 
V počastitev Tedna muzejev 

je vodstvo Studijske knjižni
ce Mirana Jarca priredilo v 
prostorih svoje stavbe v No
vem mestu desetdnevno raz
stavo arheološke, geološke, 
geografske, zgodovinske in et
nografske literature o Dolenj
ski. Oglejte si zanimiv izbor 
knjig, zbornikov, časnikov i n 
časopisov tovrstne literature. 
V avli stavbe ŠK je tudi stal
na razstava del akademskega 
slikarja Vlada Lamuta. 

Več tobaka v Be l i k r a j i n i ! 
Pet let Izkušenj s pridelo

vanjem tobaka v Bel i k r a 
j in i je Že za nami. Uspehi so 
zagotovljeni. Lep pridelek in 

taline pogoje. Pridelovanja 
tobaka zahteva veliko delovne 
eile, katere pr i nas ne manj
ka. Vemo, da je tobak inten-

Matija Cernič med svojim tobakom. AH ga bodo kmalu posne
mali tudi sosedje in drugI Belokranjcl? 

dobma kvaliteta tobaka v T r l -
bučah p r i tov. Č m i c u i n v 
Gribl jah p r i tov. Brodaricu 
nam dovolj jasno dokazujeta, 
da je pridelovanje tobaka v 
Be l i kra j ini donosno, ker ima
mo zelo ugodne podnebne in 

alvna rastlina* od katere do
bimo veliko pridelka na so
razmerno majhnih površ inah . 
Prav v okolici AdleSičev je 
precej delovne sile na majh
nih kmečk ih gospodarstvih, k i 
irnaflo zelo malo orne zemlje. 

Tako bi b i la ta odlvišna de
lovna sila dobro izkoriščena* 
tudi na tako majhnih povr
šinah, saj je s tobakom do
volj dela skozi vse leto. 

»Pet let že pridelujem to
bak i n ga ne bom opustili«, Jie 
dejal tovar iš Ornič. »Nobena 
druga rastlina m i ne b i dala 
toliko dohodkov na tej majhni 
parceli«. Res je, da zahteva 
pridelovanje precej strokovne
ga znanja. Zemlja mora imeti 
samo določeno količino d u š i 
ka, pravilno razmerje ka l i ja 
in fosforja. Praivi čas obiranja 
listov in sušenje sta odločilna 
pr i kval i tet i tobačnega p r i 
delka. Tobačni institut v 
Ljubl jani daje pridelovalcem 
tobaka vsa potrebna strokovna 
navodida in je pripravljen od
kupiti tudi večje količine be
lokranjskega tobaka. Letos go
jijo v Be l i kraijini sorto P a 
ragvaj, k i je daJa obilen p r i 
delek dobre kvalitete. 

In ko zdaj pred voltirvaml 
razpravljamo o delu novih ob
činskih IjoKiskih odborov, pač 
ne smemo pustiti važnih vp ra 
šanj iz kmetijske proizvodnje 
ob strani Eno izmed teh Je 
tobak, k i bo lahko daB belo
kranjskemu kmetu precej več 
dtohodkov kot dosedanji p r i 
delki . 

Jože Skof 

Imeli so sestanke, n a katerih so 
se s tovarišicami učiteljicami 
pogovarjali o najvažnejših, po
litičnih dogodkih doma in v 
svetu. Seznanjali so se tudi a 
Titovim življenjepisom. V zim
skem času so razredi tekmovali 
v znanju in disciplini. N i bilo 
proslave, da ne bi na njej so
delovali pionirji. Za Dan mrt
vih l n D a n borc a so okrasili 
partizanske grobove. Za 1. ma} 
so priredili pionirski pohod na 
Plešivlco, kjer je bila slavna 
bitka med partizani in Tlalijanl. 

Nezgodna smrt otroka 
Matija Jerman iz Nakla je šel 

z volovsko vprego 6. oktobra 
proti zidanici v Rodine. Na vozu 
je bil poleg njega še dveletni 
sinček. Na poti sta se vola spla
zila in zdirjala, p r i čemer j« 
otrok padel z voza ln se ubil. 

Z motorjem v voz 
Alojz Gabrijel iz Pristave s« 

Je 3. oktobra zvečer vozil z mo
torjem po cesti proti Trebnje
mu. P r i Kamnem potoku je do
hitel kmečki voz i n zavozil 
vanj. P r i tem je dobil poškod
be, zaradi katerih je bi l prepe
ljan v novomeško bolnišnico. 

Samomor 
V gozdu pri Trebelnem so na

šli 7. oktobra letos obešenega 
59-letnega F. N . . gostilničarja te 
Trebelnega. Sodijo, da Je šel 
prostovoljno v smrt zaradi bo
lezni. 

Dva na mopedu In - v Jarka 
Iva.n Drganc in Anton Kadumc 

lz Črnomlja sta pridno popivala 
s Cigani, nato pa se naložila na 
moped IT* se odpeljala proti Čr
nomlju. Na zavoju ceste sta sjt 
prevrnila v Jarek dn pri tem 
oba dobila lažie poškodbe. 

CENE NA NOVOMEŠKEM 
ŽIVILSKEM TRGU 

V ponedeljek 14. oktobra je btl 
novomeški živilski trg Se kar do
bro založen. Največ Je bilo kosta
nja. Prodajah so: jajca po 23 din 
komad, orehe po 120 din firkl, za 
skodelico smetane so zahtevali SO 
din, za firkl zmesi 50 din, za kilo
gram zelja 18 din, za glavico zele
ne solate 10—15 din. za venec če
bule 100 din in več, za kilogram 
paprike 36 din. Tudi grozdja Je 
bilo dosti naprodaj od 70—100 din 
kilogram. 

Cena mesu Be ni padla: govedi
no prodajajo po 250 din, teletino 
po 300 din ln svinlno po 380 din. 

Na sejmišču Je bilo tokrat zelo 
živahno. Naprodaj Je bilo 19M 
prašičev, prodali pa so Jih 1190. 
Manjše »o prodajali od 2.600 do 
5.000 din, večje pa od 5.000 do 
13.000 din. Ra 

jo, da je gospodarstvo nap;ćdo-* 
valo. Z gospodarski:TI razvojem 
so b i l i volivci zadovoljni, fcri-
uzirau pa so nezamter««..ianost 
železniške direkcije pr i ponovni 
graditvi železniškega poslopja v 
Semiču. Staro 'poslopje je btlo 
med vojno porušeno. StevUo 
potnikov iz dneva v dan nara
šča, semiška postaja je tudi 
glavna izhodiščna točka za izlet
nike na Mirno goro. 

Volivci volilne enote Gaber 
so nezadovoljni z ukinitvijo os
novne šole na Gabru. ObiLO je 
namreč na podlagi zbranih po
datkov sprejel sklep, da se 
učenoj višjih razredov prešola-
jo n a V l '& e organizirano šolo Se
mič, kjer so dani vsi pogoji za 
razvoj osemletke. Ce bi vsi star
ši šol- okoliša Gaber bi l i se
znanjeni z reformo žolstva in* če 
bd se zavedali, da njihovi otroci 
niso samo delovna sila, temveč 
da j im je izobrazba nujno po
trebna za nadaljnje šolanje, 
ampak tudi pr i kmečkem pokli
cu, bi prav gotovo z veseljem 
sprejeli ta sklep. 

P. M . 

Spet požig na Krasincu! 
Od neprestanih požarov V 

zadnjih letih so ljudje na K r a 
sincu popolnoma zbegani l n 
prestrašeni, otroci pa že čisto 
živčni. Vendar zločinska poži
ga lska roka ne odneha. 

V noči 7. oktobra jo spet go
relo. Tokrat Je požd&alec pod
taknil ogenj v gospodarsko po
slopje Antona StarešAnlča. Od 
tu se je ogenj razširil še m« go
spodarsko poslopje Marije M o 
ravče. StarešlndČ ima 400.000 
din škode, Moravčeva pa okrog 
120.000 din. Oba sta bila zava
rovana. 

N i nobenega dvoma, da bo 
tudi sedanji požigale« Krasdnca 
kmalu v rokah pravice, medtem 
ko Je prvi že dobil plačilo. 

V TEM TEDNU 
NABIRAMO: 

List volčje češnje — beladone 
(180 dim), hribske rese brez 
pedljev (500 din), maline (40 
dinarjev). 

Rastlino materine dušice (48 
dinarjev), hribske rese (260 din), 
gladišnika (40 din), ptičjega 
dresna-moravika (40 din), vodne 
kreše (140 din). 

Korenine krvavega mlečka 
(100 din), beladone (140 din), 
mialega divjega janeža (350 din), 
velikega divjega janeža (250 d i 
narjev), baldriijana (280 din). 

Plodove bezga (100 din), Sip
ka celega (50 din), šipkove l u -
ščine (200 din), gloga ali belega 
trna (33 din), črnega trna ali 
oparnice (30 din), punčkovina 
(800 din). 

OBVESTILO: Nabirajte samo 
navedena zdravilna zelišča! K o 
renine velikega in malega div
jega janeža naj nabirajo ln od
kupujejo samo tisti, k i ga dobro 
poznajo; nepravilno nabranih 
korenin ne bomo prevzeli. 

35 pionirjev je b i l 0 vključe
nih v krožke: dramatski, pevski 
in recitacijski. Delo v krožkih 
Je bilo pestro. Največ priznanja 
zasluži dramatski krožek. Nje
govi člani so naštudiraii 3 eno-
dejanke: »Strah ima velike oči«, 
»Prebrisani Tinček« in »Šmihel
ski fantje«. 

Vendar to še ni vse. Pioninji 
višjih razredov so 31. marca 
uprizorili Golievo igro »Jurček«. 
Najbolje sta zaigrala svoji vlo
gi Jože Pečjak (Trobenta) in Jo
že MLrtič (Snežak). Ljudje so 
mladim igralcem Izkazali pri
znanje z velikim ploskanjem. 
Dasi je bilo precej igralcev pr
vič na odru, so zaigrali spro
ščeno. 

7. ijulija so se mlajši pionirji 
predstavili z igro »Mačeha in 
pastorka«. Ker v Smihelu ni 
dvorane, so pionirji obe igrici 
igrali v šolskem razredu. Pio
nirji nižjih razredov so celo 
eaml naredili oder. Denar, k i 
so ga z igranjem zaslužili, so 
porabili za izlet v Postojno. Na 
vlaku domov so dejali: »Splača
lo «e Je Igrati! Tudi prihodnje 
leto bomo igrali, Pa bomo ž l i 

spet na izlet. Se več denarja 
bomo vložili v hranilno knji
žico!« 

Pionirji lz Smihela pri Žu
žemberku so bi l i res pridni. 
Pr i delu so imeli velike uspehe. 
Sklenili so, da bo njihovo delo 
v tem šolskem letu še bolj pri
zadevno. Anica Fifolt 

UOIIIIIIIlllllllllllillllllllillllllllllllH 

I i tehničnih vzrokov je danes odpadel zunanjepolitični pregled. 
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V G E 0 F I Z I Č N E M L E T U 

»Gospodična, spremljal vas bi rad kot umetni sate l i t ! . . .« 
»Potem se oddaljite vsaj 900 km od mene!« — (iz »JEZA«) 

V mesecu Juniju Je M l izvo
ljen nov, t. J. sedanji hi inl svet 
v Jerebovi ulici 20. Jasno Je, 
da nI lahko upravljati • stano
vanjskimi stavbami, kakor si 
nekateri ljudje, k i so, ln k i »o 
M i l v hitnih svetih in ljudje, 
k i niso bil i , predstavljajo. Tu 
ne gre samo za neko nadzor
stvo, ali Je hišni red spoštovan 
ali ne, temveč- je delo vse dru
go, so tudi cilji . 

Z zakonom o stanovanjskih 
skupnostih in hišnih svetih Je 
ljudska oblast dobila dobre po
močnike družbenega upravlja
nja s stanovanji. Vendar pa za
kon n i rekel tega, da se stano
vanjske stavbe puste v milost 
l n nemilost brez sredstev v 
upravljanje hišnim svetom, 
temveč je naložil moralno ln 
materialno odgovornost tud) 
ljudskim odborom za vzdrževa
nje stanovanjskih zgradb. S U -
M*»njske skupnosti, zlasti pa 
hišni sveti, so lahko zvesti po
močniki v gospodarjenju s 
sredstvi ln dograjenimi stano-
vandtkiml stavbami. Mislim, da 
občinski ljudski odbori tega 
p« smejo pozabiti. 

Hišni svet Jerebova 20 je do
bil v juniju svojo stanovanjsko 
stavbo v zelo slabem stanju: 
nedograjeno, marsikateri deli 
ie v razpadajočem stanju, bres 
pii t iklin, brez najosnovnejših 
potrebščin v kleteh, brez pra« 
vilnega smetišča, brez hišnika, 
k i bi skrbel za stavbo, brca 
pravega razumevanja za vzdr
ževanje reda v hiši, zlasti pri 
nekaterih stanovalcih itd. V ta
kem stanju res nI delu hišnega 
sveta z rožicami postlano, zlasti 
če upoštevamo, da v naši h l i i 
prebiva 41 odraslih in 33 otrok, 
torej kar manjša vas. Zato so 
člani hišnega sveta že na prvi 
seji obljubili predsedniku sveta, 
da bodo vneto pomagali, da «e 
stanje popravi. Takoj smo Izde
lali program hišnega sveta. To 
seveda ni potrebno tam, kjer 
Je ljudski odbor Izročil stano
valcem novo, na znotraj In zu
naj po načrtu dograjeno ln ure
jeno stanovanjsko stavbo, kjer 
so stavbe dograjene z vsem 
komfortom in modernizirane s 
električnimi kuhalniki, pralni
mi stroji In celo morda z elek
tričnimi hladilniki, sesalci s* 

Izkušnje in delo hišnega sveta Jerebove 20 v Novem mestu 

Družbeno upravljanje 
v stanovanjskih h i š a h 

prah Itd., kar Je potrebno z« 
sodobno gospodinjstvo in za 
razbremenitev žena - gospodinj. 

Naš program obsega precej 
točk. Prva je bila prevzem 
stavbe od bivšega podjetja »No-
vograd«, k i Je obstajalo še v letih 
1946—194?. Ko smo to uredili smo 
torej dobili od obč. ljudskega 
odbora stanovanjsko hišo (ne-
dograjeno) v upravljanje tudi 
formalno. Nato smo zaprosili 
okrajno gradbeno inšpekcijo, da 
je pregledala pomanjkljivosti 
nedograjene stavbe in Izdala 
odločbo občinskemu ljudskemu 
odboru, kaj vse je treba urediti, 
da bo stavba dograjena. Ta de
la bodo stala občinski ljudski 
odbor okrog 5 do 0 milijonov; 
tako kažejo predračuni, katere 
si je hišni svet priskrbel od po

sameznih podjetij. Moram reči, 
da so tukaj vračunana le naj
potrebnejša dela brez kakršne
ga koli komforta ali moderniza
cije. Prepotrebne so enotne za
vese, kajti vsi Novomeičani se 
zgražajo, ko vidijo na oknih v 
naši stavbi vse vrste barve ln 
papirnate zavese Itd., saj tega 
nikjer v nobenih dograjenih 
stavbah več nI, 

N a l program obsega razen 
teh materialnih stvari tudi 
vzgojo stanovalcev, kako čuvati 
splošno ljudsko premoženje. Ko 
smo nekatere nehigienične ln 
grdi* navade, kot n. pr. stepanje 
preprog skozi okna, metanje 
»meti v ne sa to določen pro
stor, nered v pralnici, nered v 
drvarnicah, z otroci itd., hoteli 
odpraviti, smo naleteli pri ne

katerih stanovalcih na nerazu
mevanje, k i se kaže pri nekate
rih bolj grobo, pri drugih manj, 
nekateri pa so celo organizira
no nastopali proti ukrepom hiš
nega sveta. Marsikaj bi se dalo 
urediti z razumevanjem .strank 
tudi brez denarja, res pa je, 
da brez sredstev ni mogoče 
vzdrževati reda. Treba je nare
diti pločevinaste posode sa 
smeti, treba je v Novem mestu 
ie enkrat organizirati odvos 
smeti od stanovanjskih hiš red
no enkrat do dvakrat tedensko. 
Popolnoma nemogoče je, da se 
smeti odlagajo na razna nepri
merna mesta, kjer se pasejo 
podgane, nato pa imajo dostop 
do njih otroci itd. To je proti 
vsem sanitarnim predpisom. 

Po vseh teh problemih, l n 

drugih, smo imeli tudi sestanek 
s stanovalci. Večina je odobra
vala ukrepe hišnega sveta. Le 
nekaj j ih je bilo, k i niso razu
meli in nočejo razumeti, kar se 
tiče higiene in reda v hiši. Se
stanek je bi l precej buren, 
sklepi pa zadovoljivi, vendar je 
Žalostno, da se j ih vsi ne drži
jo. Bomo pač morali ukrepali 
na podlagi odloka o hišnem 
redu! 

Na pobudo predsednika hiš
nega sveta smo na posebnem 
sestanku z otroci, k i jih je 33, 
izvolili otroški hišni svet. O tem 
je naš tednik že poročal. 

Zadali smo si Še polno drugih 
nalog in skrbi, n. pr.: otroško 
Igrišče za hišo, naprava za su
šenje perila za zimsko ln ta 
letno dobo, naprava za stepanje 
preprog, otroški vrtec za vso 
Jerebovo ulico, ureditev preho
da z Ločenske ceste preko vr
tov do šole za otroke. Ako bi 
bila odprta ta pot, bi se otroci 
izognili vsem prometnim ne
varnostim na glavni cesti, kjer 
je promet vedno večil. Tudi to 
nam dela skrb, seveda Jc to od
visno od zdrave presoje občin
skega ljudskega odbora. Zbor 

volivcev je o tem že sklepal: 
kaj je boljše, ali otroke puščati 
na prometno cesto ali j ih na
potiti preko mirnega vrta. 

O vseh teh predlogih in teža
vah smo se že obrnili na pred
sednika ObLO Valcta Maksa ™ 
pomoč, na stanovanjsko skup
nost, na Okrajno zvezo ženskih 
društev, na Okrajni odbor Dru
štva prijateljev mladine, na 
svet za komunalne zadeve obči
ne Novo mesto, komisijo za 
olepšavo Novega mesta, k i nam 
je prva priskočila v pomoč, za 
kar se zlasti njenemu predsed
niku tov. Buku iskreno zahva
ljujemo. Tu je sedaj konkretno 
delo in* tu se sedaj lahko poka
žejo tovariši, k i želijo pomagati 
v družbenem upravljanju z vsem 
razumevanjem. Ne bi radi vide
l i , da bi ta opozorila, k i so obe
nem tudi prošnje, ostala le pri 
tej številki Dolenjskega Usta, 
kot se to ponavadi zgodi, tem
več želimo, da to odgovorni to
variši vidijo, da to uvidijo tudi 
prizadevni ljudje in da poma
gajo, da tudi drugod začno bol i 
paziti na družbeno upravljanj« 
s stanovanjskimi stavbami v. 
Novem mestu. Zvonko Pere 
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VOLITVE - szraz naše zavesti 
Noie uredništvo Je postavilo Predsednika občinskega od-

nekaj vprašanj posameznim od- bora SZDL Novo mesto Lud-
govomim funkcionarjem, na vika Goloba smo vprašali tole; 
katere sv nam med drugim 
odgovorili: 

Kakšni so stiki med občinskim odborom SZDL ln 
občinskim ljudskim odborom? Je organizacija SZDL 

• vzpodbujala ObLO k reševanju konkretnih nalog, ki jih 
je v občini precej? Q A H smo v občini lahko zadovolj
ni s delom krajevnih odborov? Q Kako lahko ocenimo 
zanimanje volivcev v novomeški občini za nedeljske 
volitve? f ) BI lahko po dosedanjih pripravah približno 
povedali, kako bodo uspele volitve? š ) In kaj čaka od
bor SZDL po volitvah? Kaj bo v ospredju dela naše 
najmnožičnejše organizacije v občin i? . . . 

stranske dejavnosti in se v ce
loti posvete razvijanju napred
nega in donosnejšega kmetij ' 
siva. Živinoreja, sadjarstvo m 

vinogradništvo imajo v o' 
dobre pogoje. 

Vinski pridelek je letos n 
liko večjii kot lani, po kak 
sti pa slabši. Dež ob zoritr 
precej Škodoval pridelku in 
spešil trgatev. 

Trgovina v občini je pon 
kl j iva. Upamo, da bodo r 
teh pomanjkljivosti porni 
odpraviti ustanovljeni svet) 
troišnikov. 

P r i nadaljnjem razvoju 3 
tijstva bodo lahko odigral« 
liko vlogo kmetijske zac 
kot tuda državno rx>sesr\ 

stranske dejavnosti in se v ce
loti posvete razvijanju napred
nega in donosnejšega kmetij ' 
siva. Živinoreja, sadjarstvo m 

Franc Kapš, 
predsednik ObLO Semič 

vinogradništvo imajo v občini 
dobre pogoje. 

Vinski pridelek je letos neko
liko večjii kot lani, po kakovo
sti pa slabši. Dež ob zoritvi Je 
precej škodoval pridelku in po
spešil trgatev. 

Trgovina v občini je pomanj
kljiva. Upamo, da bodo nekaj 
teh pomanjkljivosti pomagali 
odpraviti ustanovljeni sveti po
trošnikov. 

P r i nadaljnjem razvoju kme
tijstva bodo lahko odigrale ve
liko vlogo kmetijske zadruge 
kot tudi državno posestvo v 
Crmosnjiicah. Zlasti pri izbiri 
plemenske živine, preskrbi z 
dobrimi krmil i , otonovi vinogra
dov in sadovnjakov lahko ve
liko storijo, ljudski odbor pa bo 
moral vsestransko podpirati to 
prizadevanje. 

Viden napredek kmetijstva 
Vprašanja predsedniku obč. 

LO Trebnje Francu Zidarju: 

0 Tovariš predsednik, 0 čem 
»o največ govorili volivci tre
banjske občine na nedavnih 
zborih volivcev? 

Na zborih volivcev Je bilo 
največ razpravljanja o gradnji 
cest, vodovoda, o elektrifikaciji 
vasi. Povsod so s« volivci za
nimali za dohodke in izdatke 
občinskega ljudskega odbora in 
prav tako tudi za vlogo bodo
čega občinskega odbora. K r i 
tično so tudi ocenilj delo dose
danjih odbornikov. V Sentlov-
rencu in Velikem Gabru se je 
razprava gibala pretežno okoli 
gradnje ceste Rad oho v a vas— 
Sentlovrenc, k i je bila začeta, 
pa Je bilo delo na njej kmalu 
nato nepričakovano ustavljeno. 
Zadevo je volivcem pojasnil 
ljudski poslanec tov. Niko Šilih. 

# Kakgn« uspehe Je dosegla 
občina v pospeševanju kmetij
stva? Nekdaj Je bila trebanjska 
občina med največjimi izvozniki 
krompirja na Dolenjskem. A l i 
to spet postaja in kakšne ukre
pe podvzema obč. svet sa kme
tijstvo, da bi prav na tem pod
ročju kmetje največ pridelali? 

naprej 

Narodni dohodek iz kmetij
stva se je v primerjavi z letom 
1963 dvignil za 10*/o, v primer
javi z letom 1956 pa bo narastel 
za okoli 6°/», kar bo doseženo 
kljub pozebi in toči, ki sta po
nekod v občini povzročili precej 
škode. Po iioči je bil posebno 
prizadet sektor okoli Čateža in 
Senrlovrenca. K sreči pa krom
pirju, k i Je v naši občini naj
važnejša pridelek, te elementar
ne nezgode niso prizadejale Ško
de, tako da je bil letošnji pri
delek krompirja izreden in bo 
po sedanji oceni znašal okoli 
30.000 ton. K temu uspehu Je 
predvsem pripomoglo tekmova
nje v pridelovanju krompirja, 
k i ga je organizirala SZDL. V 
to tekmovanje je bilo vključe
nih 144 tekmovalcev naše ob
čine, k i so tekmovali na 83 ha 
•površine in dosegli povpreč#ri 
donos 47.000 kg na ha. Najboljši 
pridelek Je dosegel Ivan Ceh 
iz Gorenjih Ponikev s 87.000 kg 
semenskega krompirja na 1 ha. 
K tem uspehom so pripomogli 
svet za kmetijstvo in odseki 
kmetijskih zadrug, ki so poskr
beli za zadostne količine semen
skega krompirja, umetnih gnojil 
in zaščitnih sredstev. Velike za
sluge za ta uspeh pa imajo se
veda tudi kmetijski strokovnja
k i OZZ ln sami pridelovalci, ki 
»o dosledno Izvajali njihova 
navodila, 

i 
% Kakšno je komunalno sta

nje pri vas? 

Letos Jih Je malo. zato so draga. Razen ponekod v Beli krajini 
Ln v drugih vaseh na Dolenjskem zaradi snega In mraza v maju 

Jabolk letos sploh nismo videli. (Foto: Polde Grahek) 

Odgovor: 
Občinski odbor SZDL Je so

deloval pri razpravah LO o 
družbenem planu in razdelitvi 
družbenih sredstev v občini. 
Občinski odbor SZDL Je takoj 
po volitvah v odbore SZDL na
pravil pregled predlogov ln 
vzpodbud članov, k i so bili dani 
na množičnih zborovanjih ln 
zborih volivcev. Občinskemu 
L O je predlagal vrsto konkret
nih predlogov, k i naj bi jih LO 
prvenstveno upošteval, kar se 
je tudi zgodilo. Odborniki 
S Z D L niso ostali samo pri po
budah, pač pa tudi sodelujejo 
pri izvrševanju teh pobud. 

Krajevni odbori se postopoma 
uveljavljajo. Z njihovim delom 
ne moremo biti še povsem za
dovoljni. Občinski ljudski odbor 
in njegovi organi bodo morali 
posvečati več skrbi krajevnim 

Odgovori: 
Na zborih volivcev so ljudje 

Obravnavali predvsem komu
nalna vprašanja (ustanovitev 
vodnega podjetja kot pogoja za 
povečanje vodovoda, gradnja 
transformatorskih postaj za oja-
Čanje toka, popravila vaških 
potov, gradnja železnliške po
staje v Semiču, šole na Vrčicah 
ln pod.) 

Pogled 
(Prenos s 1. strani) 

To «o tamo nekatere, mislim pa, 
da n a j v a ž n e j š e naloge, ki l i h bo 
moral r e š e v a t i b o d o č i o b č i n s k i 
ljudski odbor. Mis l im, da r e š i t e v 
teh "presega okvira n a š e f i n a n č n e 
zmogljivosti. Zato se bo moral 
• nj imi ukvarjati tudi okrajni 
ljudski odbor, z nekaterimi celo 
republika. Ce bomo vsi smatrali 
te probleme za svole, kar bi bilo 
pravilno, potem sem p r e p r i č a n , 
da j ih bomo kmalu r e š i l i . 

• K A K Š E N B O S E S T A V N O 
V E G A O B C . L O PO S E D A N J E M 
I Z G L E D U P O S T A V L J E N I H K A N 
D I D A T O V ? 

Iz postavljenih kandidatur Je 
razvidno, da so volivci zaupali 
kandidature z malimi izjemami 
t o v a r i š e m , ki so bili tudi do se
daj v o b č i n s k e m odboru. To 
kaze, da j i m zaupajo, kar Je 
razveseljivo. V vseh volilnih eno
tah — razen v Starem trsu in 
T a n č i gori — je v e č kandidatov 
kot bo Izvoljenih odbornikov. 

Postavliene kandidature potr
jujejo upanje, da bodo volivci 
izbral) dober in delaven odbor, 
k i bo kos svojim nalogam. Pre
p r i č a n sem, da bodo med dobrimi 
Izbrali n a j b o l j š e , k i bodo Imeli 
koristi skupnosti vedno pred 
o č m i . 

Misl im pa, da Je med kandi
dati premalo ž e n a , saj kandi
dirajo samo tri . Prav tako je 
malo mladine, ki bt io morali 
š t e v i l n e j š e v k l j u č e v a t i in Ji za
upati razna d r u ž b e n a v p r a š a n j a , 
k i Jih r e š u j e o b č i n s k i ljudski 
odbor. 

Z n a č i l n o s t obrtnih podjetij so
c i a l i s t i č n e g a sektorja, ki Jih Je v 
o b č i n i 26, Je v tem, da Je v ne
katerih (Tlipetniitvo, Mlzaritvo, 
Kovinar itd.) ž e organizirana pol-
lndustrljska proizvodnja. TI obra
ti polagoma izgubljajo obrtni zna
č a j . Njihova dejavnost Je. prene
sena na proizvodnjo ln se manj 
Ukvarjajo z uslugami. To na eni 
strani p r i n a š a podjetjem v e č do
hodkov, na drugi strani pa za
ostruje problem obrtnih uslug, k i 
so drage, kvaliteta dela pa je sla
ba, tako da s sedanjim stanjem 
obrti s o c i a l i s t i č n e g a sektorja n i 
kakor ne moremo biti zadovoljni. 
Pomanjkanje delavnic je ena Iz
med glavnih ovir za p o v e č a n j e 
obrtne dejavnosti v s o c i a l i s t i č n e m 
sektorju ln bo zato v b o d o č e tre
ba vlagati v e č sredstev za grad
njo novih obrtnih delavnic (meha
n i č n a , k l j u č a v n i č a r s k a , vulkanl-
serska, m a n j š i t lskarikl obrat, 
knjigoveznica, k a r t o n a ž n a emba
l a ž a Itd.). Razen tega bo treba v 
okviru stanovanjske skupnosti po
v e č a t i o/, na novo ustanavljati v 
zvezi s potrebami, ki se ž e k a ž e j o , 
razne u s l u ž n e dejavnosti in ser
vise, k i olalSujejo ž i v l j e n j s k e pro
bleme ljudi, predvsem pa proble
me zaposlenih ž e n a (pralnica, 11-
kalnica Itd.). 

Za razvoj obrti Je dal o b č i n s k i 
l judski odbor raznim podjetjem 
posojila v znesku nad 7 milijonov 
dinarjev. Tako Je hI! ustanovljen 
nov obrat » K O N F E K C I J A O B L A 
ČIL« t kompletno strojno opremo; 
v nJem se Je zaposlilo 15 delavcev. 
Podjetja mizarstvo Mirna p e č . 
podjetje za izdelovanje e l e k t r i č 
nih aparatov, Č e v l j a r s t v o , Kino 
• K r k a « Itd. so dobila posojila sa 
•redltev delavnic In opreme. V 
celoti se je p o v e č a l d r u ž b e n i pro-

odborom ln jim tudi dati več 
pravic in sredstev. 

Zanimanje volivcev za vo
litve je v občini precejšnje. Čla
ni SZDL so aktivno sodelovali 
v razpravah o dosedanjem de
lu LO, kot tudi o bodočih na
logah ter pri izbiri kandidatov. 
Kandidatov Je več kot amo 
predvidevali, njih izbira pa Je 
dobra, razen nekaj Izjem. 

Po dosedanjem zanimanju i n 
razpoloženju volivcev pričaku
jemo, da bodo volitve mogočna 
manifestacija državljanov naše 
občine do socialistične graditve 
nafte države. 

Predvsem bodo člani in od
bori SZDL morali biti tudi v 
bodoče močna opora vsem or
ganom LO. Priporočam novoiz
voljenim odbornikom, da iščejo 
opore in pomoči za svoje delo 
pri političnih organizacijah na 
terenu. 

Na prvem mestu so tele na
loge: razširitev podjetja Tele
komunikacije in Mizarske de
lavnice, ustanavljanje novh 
podjetij ter posebno tistih obrdi, 
ki že izumirajo. To so predvsem 
kovaška, sodarska, kleparska ln 
podobne obrti. 

Vso skrb bo treba ie naprej 
posvertitl kmetijskim zadrugam 
in j im pomagati, da opuste 

nazaj in 
• K A K O S E J E O B Č I N A C R -

N O M E L J P R I P R A V I L A N A N E 
D E L J S K E V O L I T V E ? K A J SI 
O B E T A J O M N O Z l C N E O R G A N I 
Z A C I J E IN OBC. LO N A D A N 
V O L I T E V ? 

Janez Zunič, 
predsednik ObLO Črnomelj 

O b č i n a Č r n o m e l j se Je pripra
vila na nedeljske volitve s s p l o š 
no aktlvizscijo preko raznih se
stankov, konferenc, zborov vo
livcev in zborovanj, na katerih 
smo se pomenih o zunanjem in 

Izvod obrti od 61 milijonov v letn 
1955 na 75 milijonov v letu 1956, 
kar pa se bo v l e t o š n j e m letu 
znatno preseglo. 

Obrti v privatnem sektorju Je 
176 in po Š t e v i l u znatno presegajo 
•ocialistiCno obrt. vendar je vred
nost njene proizvodnje veliko 
m a n j š a v primeri s s o c i a l i s t i č n o 
obrtjo. Krep i se obrt v mizarski 
•troki In deloma obrt za potrebe 
mestnega prebivalstva (urarjl, ste
klarstvo Itd.), nekatere obrti na 
vasi pa so o b č u t n o nazadovale 
( k o v a č i , kolarj l , č e v l j a r j i Itd.), 
kar Je posledica zaposlitve obrtni
kov v industrijskih podjetjih. To 
nas opozarja na potrebo, da tudi 
r d r u ž b e n i m i Instrumenti ureja
mo in odstranjujemo taka neso
razmerja. V tej smeri bi bilo treba 
razvijati nekatere k r i t i č n e obrti 
na vasi, kar nam bo ob realni na
povedi dohodkov s strani m a n j š i h 
privatnih obrtnikov s p a v š a l n o 
o b d a v č i t v i j o o m o g o č e n o , 

TRGOVINA POTREBUJE SPE
CIALIZIRANE P R O D A J A L N E , 

P A TUDI NOVE OBRATE 
Trgovska mreža v novomeški 

občini Je obsegala pred vojno 89 
trgovin. Danes Je v občini 53 
trgovin, 6 mesarij, 4 trafike ln 3 
prodajalne kruha. Na eno pro
dajalno odpade 326 prebivalcev, 
oziroma 87 gospodinjstev. Kljub 
temu, da imamo sedaj manjše 
število trgovin kakor pred voj
no, ko Je obstajalo veliko število 
manjših trgovin, bi to število 
zadostovalo sedanjim potrebam, 

notranje p o l i t i č n e m p o l o ž a j u , e 
p o l i t i č n i h ln gospodarskih uspe
hih ln t e ž a v a h nase domovine, 
republike, okraja in občine. 

Nafti ljudje mimo vseh t e ž a v , 
ki Jih dnevno tarejo, posten« mi
slijo In tremo ocenjujejo polo
ž a j . Prav je tudi. da odkrito k r i 
tizirajo napake tega ali onega 
posameznika alj organa. Le tako 
bomo pomanjkljivosti tudi odpra
vili al i vsaj zmanjSall. Razvese
ljivo ie, da te nafti delovni ljud
je zanimajo sa napredek, da so 
pripravljeni sa to dati na razpo
lago vse s v o j « stte. zlasti, č e na
letijo na razumevanje ln p o m o č 
tudi pri organih oblasti. 

Zato lahko S o c i a l i s t i č n a zveza 
ln ©bčlmski ljudski odbor p r i č a 
kujeta, da bodo volivci na ne-
delfskih volitvah kot Se mnogo
krat doslej s svojo u d e l e ž b o mo
g o č n o manifestirali enotno voljo 
na&ih delovnih ljudi za na« na
daljnji uspeften razvoj ln napre
dek na vseh p o d r o č j i h d r u ž b e 
nega Hvljenta v nafti o b č i n i . 

Z u d e l e ž b o s a voKtvah bodo 
volivci pokazali svojo zrelost za 
upravljanje ln o d l o č a n j e o raz
nih vpaasanjlh, ki Jih moramo 
r e š e v a t i vsak dan. 

Hkrati pa bodo na ta n a č i n do
stojno odgovorili vsakemu, k i bi 
kakorkoli p o i z k u š a l kogarkoli od
tegovati od u d e l e ž b e na nedelj
skih volitvah. 

Nobenega gospodarja 
v okraju brez 

DOLENJSKEGA LISTA! 

kolikor bi ustanovili nekaj spe
cializiranih prodajaln ter nekaj 
prodajaln za nova naselja v me
stu. Osnovna značilnost obstoje
čega stanja je slaba tehnična 
opremljenost trgovskih lokalov 
ln pomanjkanje skladiščnih pro
storov. Posebno je na zelo nizki 
stopnji opremljenost in kapaci
teta lokalov za' kmetijske pr i 
delke. To ima za posledico ne
enakomerno in nepravočasno 
oskrbovanje tržišča, nevarnost, 
da se pridelki pokvarijo, visoke 
stroške prometa, nenormalno v i 
sok kalo in podobno. Na splošno 
je oprema zastarela in ne ustre
za sodobnim zahtevam tako iz 
higienskih kot kulturno estet
skih ozirov, Izložbe so razen 
redkih izjem neokusno aranži
rane, izbira blaga je premajhna, 
marže so marsikje previsoke itd. 
Vsekakor so trgovine same v 
tem pogledu premalo naredile 
ln nam stanje neizkoriščenih 
fondov v nekaterih trgovskih 
podjetjih dokazuje, da je krivda 
tudi na podjetjih samih. Da bi 
se to stanje izboljšalo, je treba 
podrobno proučiti sedanjo orga
nizacijo trgovske mreže, ki kaže 
vrsto pomanjkljivosti, in v so
delovanju z zadružnim sektor
jem in Trgovsko zbornico pod-
vzetl ustrezne ukrepe. 

Komunalno stanje v občini ni 
najboljše. Zdrave pitne vode na 
splošno ni, začeta dela pri grad
nji vodovoda Stična—Trebnje 
pa so zaradi pomanjkanja inve
sticij obtičala na meji občine. 
Kljub temu pa kaže, da se bodo 
dela prihodnje leto nadaljevula. 
Nasprotno pa je zelo razgibano 
delo pr i gradnji kanalizacije 
skozi Trebnje, kjer so vaščanl 
pokazali veliko zanimanja. Prav 
tako so se potrudili nekateri 
krajevni odbori, da so s prosto
voljnim delom in s sredstvi ob
činskega cestnega sklada popra
v i l i okoli 10 km noti. 

# Ste zadovoljni s potekom 
gradnje nove železniške posta
je? Kdaj menite, da bo novo 
postajno poslopje izročeno svo
jemu namenu? 

Gradbena dela pri postajnem 
poslopju lepo napredujejo. Z 
dograditvijo tega poslopja bo 
zelo ustreženo potnikom, Treb
nje pa bo mnogo pridobilo na 
zunanjem izgledu. Predvideno 
je, da bo postajno poslopje iz 
ročeno svojemu namenu do kon
ca meseca Junija 1968, Upamo 

PREDVOLILNO ZBOROVANJE 
SZDL V METLIKI 

Sklepi posvetovanja p o l i t i č n e g a 
aktiva, ki Je bilo avgusta letos, 
so btli ponekod dobro, drugod pa 
slabo izpolnjeni. N a n a š a l i so se na 
priprave za volitve. V Suhorju, 
Slamnl vasi, D r a š i č i h in Primost-
ku Je bilo treba dvakrat sklicati 
zbore volivcev, ker odbori S Z D L 
niso delali kot bi morali. Zbori 
volivcev so bili v vseh volivnih 
enotah u s p e š n i !n dobro obiskani, 
le v volivni enoti Primostek-Otok 
ne. Iz te volivne enote so kandi
dati, ki Jih Je p r e d l o ž i l a skupins 
d r ž a v l j a n o v . Za 34 odbornikov 
b o d o č e g a o b č i n s k e g a ljudskega 
odbora Je potrjenih 69 kandida
tov, od tega le tri ž e n s k e , je po
r o č a l na zborovanju predsednik 
o b č . odbora S Z D L Ivan U r h . 

O gospodarskem stanju v o b č i 
ni , o I z v r š e v a n j u d r u ž b e n e g a pla
na, o t e ž a v a h , ln nalogah, ki č a 
kajo novi o b č i n s k i ljudski odbor, 
Je p o r o č a l predsednik o b č . L O 
Franc J a k l j e v l č . Narodni dohodek 
na prebivalca se tudi v metliSki 
o b č i n i p o č a s i dviga in bo letos 
predvidoma v e č j i za 20.000 din na 
prebivalca kot Je bil leta 18*5. 
Vendar Je fte vedno pod okrajnim 
p o v p r e č j e m . 

Na zborovanju so poudarili po
trebo po s l o ž n e m sodelovanju 
vseh pr i dviganju gospodarstva 
o b č i n e . 

pa, da se bodo graditelji potru
dil i dokončati dela do občinske
ga praznika, to je do 16. maja. 

£ K * k 0 delajo krajevni od
bori? 

Krajevni odbori delajo pove
čini zadovoljivo. Predvsem so 
aktivni pri upravljanju sploš
nega ljudskega premoženja, pri 
komunalni dejavnosti ln pri 
urejanju socialnih problemov 
ter so v tem v znatno pomoč 
občinskemu ljudskemu odboru 
in njegovemu aparatu. 

Q Pred meseci smo obširneje 
pisali o gradnji šole na Crtežu. 
Kako napredujejo dela in kaj 
menijo ljudje na Čatežu o svoji 
novi soli? 

Gradnja sole na Čatežu lepo 

napreduje. Kljub slabemu vre
menu je stavba dograjena že do 
pritličja in upamo, da bo uspelo 
zgradbo že letos spraviti do 
strehe. Prebivalci všolanih vasi 
se dobro zavedajo pomena nove 
šole, kar kažejo s rjroatovoljnim 
delom in vožnjami, darovali pa 
so tudi precejšnje količine lesa. 
Seveda gradnja ne poteka brez 
težav; primanjkuje cementa, 
zidne opeka in betonskega že
leza. 

# Kaj men«, katere glavne 
naloge so pred novim občinskim 
odborom? 

Vsekakor bodo glavne naloge 
bodočega ljudskega odbora po
speševanje kmetijsrtva in živino
reje, nadaljevanje in dovršitev 
gradnje sole na Čateža, popra
vila in ureditev ostalih šol ter 
nadaljevanje del pri gradnji 
vodovoda in elektrifikacija od
daljenih vasi. Med zelo valne 
naloge bodočega ljudskega od
bora na Je treba šteti pospeše
vanje obrtne dejavnosti, trgovi
ne ln gostinstva, misliti pa bo 
treba tudi na kakšno industrijo. 

omrežja in 1.57 km daljnovodov. 
Iz tega pregleda vidimo, da se 
Je v nekaj letih po osvoboditvi 
elektrificiralo več kot ves čas 
predvojne Jugoslavije. Z deli v 
letošnjem letu so bile elektri
ficirane vasi: Stravberk, Vrh 
Pri Fahi, Herinja vas, Sela, 
Srednja, Gornje in Dolnje Gr-
Čevje, Cemše, Jordan Ka l , Jur-
na vas, Koroška vas, Dolž in 
Vrh pri Ljubnu. Z izgradnjo 
transformatorske postaje v Jor
dan Kalu pa so dobile tudi vasi 
Gornji, Dolnji in Srednji Globo-
dol možnost bližnje elektrifika
cije. Za omenjena dela je bilo 
letos porabljenih preko 13 mi
lijonov dinarjev, brez prispev
ka prebivalcev omenjenih vasi 
v delu, materialu in denarju. 
Tudi na tem področju nas Še 
čaka delo, saj moramo elektri
ficirati še okoli 20 vasi v občini. 

Eden izmed n a j v e č j i h proble
mov v nafti o b č i n i je P R O B L E M 
P R E S K R B E P R E B I V A L C E V S 
P I T N O V O D O . Korenine tega pro
blema segajo fte v predvojna J u 
goslavijo, ssj je takrat od l t l vasi 
in zaselkov, kolikor Jih sedaj ima 
nafta o b č i n a , imelo le 21 vasi v a š 
ke kapnlce, asanirane studence 
aH vodovode. Vsi ti objekti pa so 
bllt med vojno v e č ali manj po
r u š e n i , tako da v e č i n a od njih nI 
bila v e č uporabna. V dobi prv ih 
10 let po vojni se Je v glavnem 
obnovilo v vojni p o r u š e n o objek-
t« . 

Tako smo n a j v e č sredstev t a 
obnovo (l05.fi91.5SS dinarjev) vlo-
t i l l v vodovod Novo mesto. Ras-
voj obrti in industrije ter velika 
razftlrltev vodovodne m r e ž e <C#» 
gelnlca. L o č n a ) Je m o č n o povefaUl 
p o t r o š n j o voda. 

MAKS VALE, predsednik občinskega ljudskega odbora Novo mesto: ' 4 

Uspehi nam kažejo pot 
GOSTINSTVO IN T U R I Z E M — 
Z A ODDIH D E L O V N E G A ČLO

V E K A 

Vzrokov, da prirodne lepote 
Dolenjske niso bile in niso iz
koriščene, je več. Pomanjkanje 
gostinskih in turističnih kapaci
tet, slabe prometne zveze, neso
dobno urejeni gostinski obrati, 
slaba turistična propaganda itd. 
so odvračale domače in tuje tu
riste, da bi v večjem številu 
vsaj za krajši čas obiskali naše 
zelo lepe kraje, posebno še No
vo mesto eamo, Gorjance ln 
kraje ob K r k i . Z novimi in že 
vloženimi investicijami, z iz
boljšanjem postrežbe v držav
nih obratih, z dograditvijo so
dobne avto ceste, k i bo izpelja
na poleg Krke in v neposredni 
bližini gradu Otočca, k i ga pre
urejamo v sodoben gostinski 
obrat, s kopališčem na K r k i , z 
modernizacijo obstoječe ceste 
Novo mesto—Smednik in re
konstrukcijo zdravilišča Šmar
ješke Toplice bo ta turistično 
najlepši in najbolj zanimiv pre
del naše občine približan do
mačim in tujim gostom. Koristi 
od tega bodo imele vse panoge 
našega gospodarstva, kakor tudi 
Individualni kmetovalci, ki bo
do svoje kmetijske proizvode, 
ako bodo dobre kvalitete, lepo 
vnovčill, 

Gostinski obrati v nafti o b č i n i 
so Imeli pred vojno 96 ležišč, kar 
Je za takratne razmere zadostova
lo. Kmalu po vojni so bile dana 

v obrat Š m a r j e š k e Toplice, s no

vim odprtim bazenom. V mestu se 
Je leta 1933 uredila Kavarna » M e 
t r o p o l « , nato pa kavarna na 
Glavnem trgu. Na L o k i je bil 
zgrajen lep gostinski obrat s ko
p a l i š č e m . V 1. 1»55 io Š m a r j e š k e 
Toplice izgradile dve m a n j š i cam-
plng-hlftlcl z 8 sobami, deloma Je 
bil urejen zaprti bazen, z nadgra-
ditvljo pa so pridobili 4 nove so
be. Kljub temu pa stanje v go
stinstvu nI zadovoljivo. Š t e v i l o le-
žlftč n a r a š č a j o č i m potrebam ne za-
dofiča niti za dnevne potrebe, l e 
manj pa za i z k o r l l č a n j e v t u r i s t i č 
ne namene. K e r so za sgraditev 
v e č j e g a hotela v Novem mestu na
fte gospodarske m o ž n o s t i preslabe, 
se Je z a č e l o rekonstruirati ob
s t o j e č e gostinske objekte. Izgrad
nja l e omenjenega obrata na 
O t o č c u ln rekonstrukcija Š m a r j e -
'•ki/i Toplic (nova restavracija, 
kuhinja, v e č j i odprti bazen) ln 
dobre ceste, k i bodo v b l i ž n j i bo
d o č n o s t i .dograjene, bodo prav 
gotovo ugodno vplivale na raz
voj turizma v tem predelu. V me
stu je v teku rekonstrukcija ho
tela » K a n d l j a « , kjer bo pridob
ljenih is le i l f tč , urejena pa bo 
tudi restavracija in nabavljena 
nova oprema. V prihodnjem letu 
Je v programu rekonstrukcij ho
tela » M e t r o p o l « , kjer se bo z ure
ditvijo prostorov nad kavarno 
pridobilo is l e i l f tč . Po I z v r š e n i h 
rekonstrukcijah bodo nafti gostin
ski obrati pridobili 116 novih le-
žlSC, s č i m e r bo p e r e č problem 
pomanjkanja p r e n o č i š č a za nekaj 
let ugodno resen, s tem pa bodo 
ustvarili tudi osnovo za razvoj 
turizma v o b č i n i . Razen omenje
nih del se je v letoftnjem letu 
uredilo gostinska obrata v kolek
tivnem upravljanju na L o k i ln v 
D r u ž i n s k i vasi (blvfta gostilna 
Zurko), da se Izkoristijo nove 
m o ž n o s t i , k! j ih nudi p o l o ž a j teh 
dveh objektov za raivoj turizma. 

Tu d i stanje v privatnih gosti
š č i h se je i z b o l j š a l o , vendar vsem 
tem obratom manjka osnovna so-
dobra opTema (hladilniki Itd.), k i 
Je nujna za solidno ln kvalitetno 

postrežbo, Nekatera manjša gosti
šča v privatnem sektorju ne po
lagajo dovolj pažnje postrežbi s 
dobro in toplo hrano ter kvalitet
nimi domačimi vini. Uvedba pav
šalne obdavčitve v socialističnem 
in privatnem gostinstvu bo letos 
brez dvoma ugodno vplivala na 
nadaljnji razvoj gostinstva v nafti 
<.i>'-.ni. Lani ln letos so dobili so
cialistični gostinski obrati preko 
25 milijonov posojila za razne re
konstrukcije. Sadovi tev sredstev 
se morajo pokazati le v bližnji 
bodočnosti. Z dobro ln solidno 
postrežbo pa bomo morali priva
biti na Dolenjsko čim več doma
čih In tujih gostov, tako da bo v 
bodočnosti tudi ta panoga gospo
darstva prinašala skupnosti več 
materialnih sredstev kot doslej. 

K O M U N A L N A DEJAVNOST — 
E L E K T R I K A , VODA, POTA. 

S T A N O V A N J A . . . 

Elektrifikacija podeželja Je 
eden izmed problemov, k i ga 
rešuje naša skupnost Že od 
osvoboditve dalje, zavedajoč se, 
da Je to važen element pri go
spodarskem razvoju na vasi. 
Predvojna gospodarska zaosta
lost se je odražala tudi na tem 
področju. Tako smo imeli v na
ši občini 1. 1949 le 98 km nizko
napetostnega omrežja, 26.0 km 
daljnovodov in 11 transforma
torskih postaj. V času od 1945 do 
1935 Je bilo zgrajenih 84 km 
nizkonapetostnega omrežja, 17.7 
kilometra daljnovodov in 10 
transformatorskih postaj. V letu 
1956 je bilo zgrajenih 21 km 
nizkonapetostnega omrežja, le
to« pa 1 transformatorska po
staja, 29 km nizkonapetostnega 

M e t l i š k i 
v o l i v c i : 

Izvolili bomo odbornike, \f\ bodo 
razumeli naše potrebe in jih tudi 
uresničili! 

Obrnili smo se na prvega, k i 
smo ga srečali na cesti med 
G&rbčevo gostilno ln Fuxovo 
javno tehtnico, kjer se je na 
nesemanji dan trlo Živine in vo
zov kot na sejmišču. Tehtali so 
prašiče. 

£ Kako ste zadovoljni z de
lom vašega občinskega odbora? 
— smo vprašali volivca P. C. 

Odbor dela. Reči moram, da 
se naši odborniki trudijo. Pred
lanskim smo dobili v Metliko 
prvo trikotažno industrijo, ki Je 
zaposlila že lepo število naših 
ljudi. Drugo leto bo — kot nam 
je obljubljeno — steklo delo v 
novi predilnici doli pri kolo
dvoru. Metliki se odpira lepa 
prihodnost. Laže bomo dihali. 
Iz pol kmečkega pol mestnega 
naselja bo sčasoma postalo 
majhno Industrijsko mesto. To
da poglejte I 

Z očmi je pomlgnil po cesti, 
vsevprek nasmeteni in pokriti a 
teden dni starimi In povrh ie 
i novimi kravjakl. 

Je to podoba mesta? Komaj 
vasi I Kaj si mislijo o nas tujci, 
Je vprašanje zase. Ob semanjih 
dneh je prav tu drugo sejmi
šče. Človek si takrat komaj 
utre pot skozi živino in vozove. 
Cesta pa vendar nj sejmišče! 
Vsaka stvar na svoje mesto I 
Mislim, da bo tu novi odbor 
moral biti odločnejši. 

9 Obljubljena vam je menda 
nova cesta skozi Metliko? 

Vsa dolenjska mesta Imajo že 
tlakovane ali asfaltirane ceste. 

Metlika Je zadnja, k i čaka na
njo. Načrti so že gotovi. To bo 
ena glavnih nalog prihodnjega 
odbora, da tudi pri nas po dol
gih letih čakanja pride od na
črtov in besed do dejanj. Potem 
bo tudi podoba mesta vse dru
gačna. • 

0) Premakniti smo se na 
trg. Prav pod mogočnim Fapi-
čevim spomenikom Belokranj
skega boroa smo Jo srečali. 

Zakaj pa naj bi na to odgo
vorila prav Jaz?. — pravi A . C , 
ki j i j« nerodno, ker smo j i kar 
na lepem zastavili vprašanja. 

6 Volivka ste. Vso pravico 
imate, da poveste, česa ste ve
seli in kaj vas teši. 

Potem napišite, da eem vese
la, ker so začelj graditi zdrav
stveni dom. Tudi mestno poko
pal Lšče, o katerem govorimo 
menda že deset let, so začeli 
pred tednom popravljati. Upam, 
da ga bodo popravljali tudi ie 
po volitvah. Toda pokopališče 
je za vsakega človeka na srečo 
potrebno prav na zadnje. M l ži
vi bi bolj potrebovali zdravih, 
sončnih stanovanj. Mislim, da 
bi bilo prav, če bi prihodnja 
leta tudi mesto zgradilo kako 
stanovanjsko hišo. Vsal za svo
je uslužbence in druge uradni
ke. 

0 Zapisali bomo to. 
Pa še nekaj. Mesto bi potre

bovalo vsaj še eno mesnico. 
Zdaj včasih skoraj na vrsto ne 
prideš, taka gneča je. In tudi 

izbire ni. Kar ti vržejo, a tem 
moraš biti zadovoljen. — Pa 
novo pekarno nai bi čimprej 
postavili. Zdaj Je v mestu ena 
sama, pa ie dopoldne zmanjka 
bruha. — Cakaj'te, pa še beton
sko korito na perišču doli v 
Obrhu naj b| popravili. Včasih 
stojimo ženske pri pranju do 
gležnjev v blatu in vodi. 

Q Torej je b*l dosedanji ob
činski odbor premalo delaven? 

O, tega pa ne rečem. Trudili 
so se odborniki. Toda človek 
zmeraj želi, da se to in ono 
izboljša. Mislim, da bomo v ne
deljo izvolili take odbornike, ki 
bodo razumeli naše potrebe in 
jih tudi uresničili. 

Tovariš K . T. je bil prav kra
tek: 

9 Kaj bi želeli od novega 
občinskega odbora? 

To, da bi bili v njem napred
ni, razgledani ljudje, k i naj bi 
hodili vštric s časom. Metlika 
Je skromno, zaostalo mestece, 
potrebuje industrije in turizma. 
Za oboje ima pogoje. Za turi
zem pa Je treba urediti cesto 
skozi mesto, sobe za tujce, or
ganizirati je treba kulturno 
postrežbo v gostinskih obratih 
in trgovinah, »graditi kopališče 
na Kolpi in ie marsikaj. Ne bo 
se dalo vse to narediti čez noč, 
toda mislim, da bi glavna per
spektiva novega ljudskega od
bora v Metliki morala biti prav 
industrija in turizem. 

-ar 

PREDVSEM KOMUNALNA VPRAŠANJA 
Vprašanja predsedniku obft.LO Semič Francu Kapftu: 

Kaj so ljudje na zborih volivcev vaše občine naj
bolj obravnavali? Je bilo njihovo sodelovanje na zborih 
v pomoč obč. LO? £ Katero izmed gospodarskih vpra
šanj si postavlja obč. LO Semič na prvo mesto in zakaj 7 

£ Kako ste zadovoljni s letošnjo vinsko letino? £ 
Kako je s trgovino v se mišk I občini; Je preskrba ljudi 
zadovoljiva in dobra? £ Boste kaj posebnega ukrenili 
za nadaljnji razvoj kmetijstva v o b č i n i ? . . . 
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21. OKTOBEH — FBIZttHC K O S T A N J E V I C E Nfl KRKI J 
Ob kostanjeviških dnevih 

slovenske kulture 
Nehaj m i s l i p r ed v o l i t v a m i 

Četrti teden že potekajo 
praznični dnevi, s katerimi 
Kostanjevica na Krki obhaja 
festival slovenske kulture. 
Vsako soboto m nedeljo se v 
tem času zvrsti nekaj priredi
tev, ki po stopnji svoje kul
turne vrednosti im, po svojih 

pokrovitelj, tov. Joie Borštnar, 
v svojem otvoritvenem nago
voru dal pravega poudarka z 
ugotovitvijo, da daje Kosta
njevica s kulturnim festivalom 
lep primer iniciativnosti, po
žrtvovalnosti in poguma za ta
ke m tako zahtevne priredi-

Jožeta Gorjupa. Na rojstni hi
ši mu je odkrit spominsko 
ploščo njegov prijatelj Boži
dar Jakac. V toplih besedah 
se je spomnil njegove mlade 
rasti in prvih korakov v 
umetnost, opisal težave, s ka
terimi se je mladi Gorjup bo-

mača igralska družina posta
vila na oder Prežihovega Vo-
ranca dramo »PernjakovU. 
Teden za tem so v Kostanje
vici gostovali Celjani z dra
matizacijo dnevnika Ane 
Frank, medtem ko so večer 
pred tem domači igralci pono-

izvajalcih presegajo \ozek tve. Podčrtal je obenem, da bi ril še v gimnazijskih letih, da vili Jurčičevega »KloŠterskega 
okvir krajevne zanimivosti in b i l i enaka iniciativnost i n po- si izbori pot k svojim vzorni- žolnirja« v priredbi organiza-
pomembnosti. Zamisel kosta- žrtvovalnost nujni, ter da bi kom, Ivanu MeŠtroviču v Z a - torja vn vodje Dolenjskega 
njeviških tednov kulture noče bi l podoben pogum potreben .grebu in prof. Careni v Firen- kulturnega festivala v Kosta-
samo domačemu prebivalstvu tudi v loka)lni gospodarski de- cah. Rahlo je podčrtal osebni njevici, tov. Lada Smrekarja. 
i n gostom prikazati raven 
krajevne kulturne ustvarjalno
sti, temveč ob njej prav to 

javnosti, ker le tako moreta v 
soglasju in polnem sklad ju 
rasti kulturna i n ekonomska 

tragaš umetnika Gorjupa in Zaključen pa bo festival pri-
njegovo osebno srečo, ki ju je hodnjo soboto in nedeljo z na
bil deležen v južno francoski stopom novomeškega pevske-
Provansi, vrednotil njegovo ga zbora »Svobode« in znane 
neumorno zagrizeno umetni- folklorne skupine Franceta 
ško ustvarjanje v zadnjih le- MaroUa iz Ljubljane. Ob .času 
tih svojega mladega življenja zborovanja slavistov iz vse 
v Kostanjevici ter ugotovil Slovenije se bo Kostanjevica 

K o s t a n j e v i S k i m o t i v 

domače prebivalstvo in goste 
z bližnje in dalje okolice ne
posredno seznaniti vsaj z ne
katerimi najviSjimi dosežki 
splošno slovenske kulturne 
dejavnosti. Tako je že prvi ve
čer teh prireditev zazvenela v 
kostanjeviški dvorani piobo-
koumna in obče človeška kla
sična modrost, ki je v nepo
zabni kreaciji Sokrata po Loj
zetu Potokarju in v čudovi
tem poslovenjenju Antona 
Sovreta tako popolnoma pre
vzela in pretresla poslušalstvo, 
kot bi površni poznavalec na
šega podeželskega prebival
stva nikdar ne pričakoval. 

Naslednjo nedeljsko popol
dne je v zgodovinskem okolju 
kostanjeviškega gradu, ki v 
svojih, v zadnji vojni prizade
tih ruševinah skriva ostanke 
najlepše srednjeveške gradbe
ne umetnine, zbralo preko 
dvatisoc" poslušalcev i n gle-

raven prebivalstva v posame
znih kraj ih kot v celotnem 
narodu. Zakaj materialni l n 
duhovni napredek sta med se
boj tako nujno in tesno pove
zana, da si danes drugega 
brez drugega skoraj ne more
mo misliti, če hočemo doseči 
visoke cilje, ki jih imamo vsi 
pred očmi z izgradnjo naše so
cialistične družbe. 

Zato je prav, je nadaljeval 
tov. BorŠtnar, da prinašajo 
osrednje ustanove in osebno
sti slovenskega kulturnega in 
javnega življenja svoja umet
niška dognanja neposredno 
ljudstvu na podeželju in je že
lel, da bi se taka pot posredo
vanja kulture in umetnosti 
nadaljevala tudi v bodoče. 
Obiskovalci tekih prireditnv, 
ki žive izven teh krajev, pa 
naj bi spoznali našo Dolenjsko, 
njene lepote, znamenitosti in 
posebnosti, kakor tudi njene 

nujnost, da se v zb i rk i sloven
skih umetnikov že predoči na
ši javnosti ves njegov umetni
ški opus v posebni monografi
ji. 

Gorjupovi umetnostni raz
stavi, kolikor je je v svojih. 
skromnih prostorih mogla 
sprejeti vase soba v njegovi 
rojstni hiši, se je istega dne 
priključila v obnovljenih pro
storih bodoče lokalne muzej
ske zbirke tudi razstava več
jega šteriila sodobnih sloven
skih slikarjev in kiparjev. Od
prl jo je predsednik Društva 
likovnih umetnikov Slovenije, 
slikar in grafik Ive Subic, 
otuoritvi so poleg domačinov 

i n gostov prisostvovali tudi ne
kateri umetniki - razstavljalci. 

Istega dne dopoldne je do-

oddolžila spominu svojega 
drugega pomembnega umetni
ka Jožeta Cvelbarja, ki je 
omahnil na italijanskem boji
šču v prvi svetovni vojni, star 
komaj enaindvajset let, s tem, 
da mu odkrije spominsko plo
ščo v Domu ljudske prosvete 
v Kostanjevici. 

želimo, da bi tudi zadnje 
prireditve Dolenjskega kul
turnega festivala v Kostanje
vici na Krki potekle v tako 
lepem razpoloženju kot dose
danje in se pridružujemo vo-
ščilu pokrovitelja, da bi pri
reditve tega kulturnega festi
vala pomenile vsem udeležen
cem resnično obogatitev duha 
in poglobile v njih spoštova
nje do naše kulture i n njenih 
ustvarjalcev. 

Mandatna doba starega občin
skega odbora gre h koncu. V 
nedeljo je bila Se zadnja se
ja, na kateri so obravnavali 
občinski možje poročilo komi
sije za volitve ln imenovanja, 
izdali odlok o zaščiti grobišč, 
kjer so pokopani borci, talci In 
žrtve fašističnega terorja, in ie 
nekaj drugih stvari, k i so bile 
na dnevnem redu seje, V nede
ljo bodo že volitve in ljudje 
občine Kostanjevica — Podboč-
je si bodo izvoli l i nov odbor, v 
katerega so predlagali kandida
te na predvolilnih zborovanjih. 

Jasno ji, da prav te dni 
ljudje mnogo razpravljajo o 
tem, kaj naj ustvari novi ljud
ski odbor, da bodo volivci » 
njim vsestransko zadovoljni. V 
prvi vrsti bo potrebna občini 
ugledna, zastavna, konstruktiv
na in skrajno energična beseda, 
Od take bo namreč Imela obči
na lahko največ koristi. 

Proč z združbami! 
Samo tako bo mogoče koreni

to odpraviti vse zdražbarlje, 
natolcevanje l n podobno, kar se 
je prav v Kostanjevici zadnja 
leta tako razbohotilo, da hromi 
javno življenje in ne da dihati 
tistemu, kar bi bilo konstruk
tivno, pametno ln ca občino In 
njene prebivalce koristno. Novi 
odbor bo moral neodvisno pre-
rirati vsa nagnjenja raznih »ta
borov«, vsa natolcevanja «.o 
podobno. Razžaljene •veličine« 
bodo morale pač prenehati ma
nifestirati svojo žalost na račun 
skupnosti in se vključiti rajši 
v ustvarjalno delo, od katerega 
bo Imela skupnost koristi, med 
tem ko ima od prvega samo 
škodo. Značilno je l n to tudi 

Slovenska beseia je beseda praznita 

dalcev, k i so z vso odkritosrč- napore in težatve v njeni eko-
A f - _ST _ i f d. * t - _ 11 — , T. J 1 u I f .* , T * -i . M : -t. / i n i a t u A\ nostjo in dojemljivostjo srkali 

vase mlado i n svežo muziko 
Smetanove »Prodane neveste,* 
zapete in zaigrane z najboljši
mi peuci, k i j i h danes Sloven
ci premoremo. Da je Mar inka -
Vilma Bukovčeva bila poslu
šalcem še posebej všeč, je ra
zumljivo, saj je kot Dolenjka 
našemu človeku še posebej 
blizu. 

Temu vsekakor visoko kva
litetnemu zače tku kostanjevi-
kih dnevov kulture je njihov 

nomski i n kulturni rasti tudi 
preko takih kulturnih prire
ditev, kot jih predstavlja ko
stanjeviški festival. 

Teden dni kasneje so p r i 
šli v Kostanjevico nekateri 
najvidnejši predstavniki naše 
sodobne književnosti in v pol
no zasedeni dvorani pripravili 
intimen praznik naše lepe be
sede. Naslednjega dne se je 
Kostanjevica oddolžila spomi
nu svojega rojaka, prerano 
umrlega slikarja in kiparja 

V soboto, S. oktobra, so v K o 
stanjevici nastopili vodilni slo
venski pesniki in pisatelji, k i so 
skupno s prvakinjo ljubljanske 
Opere Nado Vldmarjevo in pia-
ntefcko Dano Hubadovo priredil i 
eamslven literarni v e č e r . 

Literarni v e č e n na slovenskem 
p o d e ž e l j u imajo velik pomen. 
Njihov namen Je. seznaniti pre
bivalstvo z ž i v o besedo sloven
skih ustvarjalcev In na ta na
č i n vzbuditi š e v e č j o vnemo za 
branje dobrih knjig. 

Povsem z g r e š e n o je - ln to t i 
moramo biti ž e enkrat na las
nem — slaviti umetnike potem, 
ko j ih v e č nI, j im postavljati 
spomenike m p l o š č e , za njihovega 
ž i v l j e n j a pa j i m ne dati vsaj 
tiste osnovne pozornosti, k i je kot 
r a z d a j a j o č « in žfrtvujočt ljudje 
z a s l u ž i j o . 

T a namen so Imeli tudi prire
ditelji Dolenjskega kulturnega fe
stivala. Hotela so posredovati do-
1 F n e k e m u prebivalstvu i lvo 
u m e t n i š k o govorico, hoteli so po
sredovati slovensko p r a z n i č n o 
besedo, kar Jim je s tem v e č e 
rom v celoti uspelo. 

N a s t o p a j o č i k n j i ž e v n i k * so pre
brali ali svoje n a j b o l j š e stvarit
ve, alt pa odlomke iz n a j n o v e j š i h , 
š e ne objavljenih del. Pesniki so 
p o v e č i n i brali svoje n a j b o l j š e pes
mi, medtem ko so vsi trtle p i 
satelji brali odlomke ia deJ, k i 
le niso Izš la . 

Vsak od n a s t o p a j o č i h Je nare
dil na p o s l u š a l c e poseben vtis. 

B o r s svojo partjzansko pesmiio, 
k i Ji Je p r i k l j u č i l š e pesmi zad
nj ih dni, je stal pred ljudmi kot 
r e s n i č e n bor, ki Je rastel in se 
razjtosatll v viharju n a š e narod
ne revolucije, Gradnik je nasto
pil s evojio prometeisko pesmi
jo s suvereno p r e š e r n o v s k o geni
jalnosti o, v i potni k pa z Izklesano 
besedo n a š i h dni kot pesnik, č i 
gar prva knjflga se Je uvrsti l* 
med zlate knjige n a š e poezije. 
Bevk, eden najbolj branih slo
venskih pisateljev je bil navdu
š e n « pozdravljen predvsem od 
mladine, Anton I n g o l i č j« pre
bral odlomek iz n a s t a j a j o č e g a 
romana, katerega, bodo • vsd. kit 
so p o s l u š a l i , t e ž k o pr i čakovta l l , 
med tem ko Je M i š k o Kranjec 
prebral odlomek Iz povesti 
Macesni nad dolino, ki bo i z š l a 
v pri l jubijeni P r e š e r n o v i družV 
bi . Njegov nastop je M l w -
Kbranslko z a ž e l e n , saj Ima K r a 
njec pri nas mnogo n a v d u š e n i h 
bralcev, g l e d a l i š č e pa bo upri 

zorilo njegovo dramo Pot do 
zkočinn, kaitere premiere se bo 
u d e l e ž i l tudi avtor. 

V e č e r le m o č n o p o ž i v i l a pesem 
Nade Vldmarjeve, ene n a j b o l j š i h 
slovenskih umetnic. Ljudje so 
toplo pozdravili predvsem njeno 
arijo Mihaele iz BIzetove opere 
CaamSti, enako lepe pa so bile 
tudi ostale t o č k e programa — 
Cajkovskega Kanarka. Kozinova 
Pomlad in odlomek Iz Masneto-
ve Manon. Umetnico je sprem
ljala Dana Huhadova z ve l ikim 
glasbenim o b č u t k o m za te vrste 
Interpretacije. 

Literarni v e č e r Je bil ena od 
n a j k v a l i t e t n e j š i h prireditev le
t o š n j e g a Dolenjskega kulturne
ga festivala v Kostanjevici in bo 
ostal zapisan v vseh srcih. Svoje 
mesto bo imel tudi v literarni 
zgodovini kot spomin na prvo 
s r e č a n j e n a j v e č j i h mojstrov slo
venske besede z dolenjskim ljud
stvom, ki Jim je h v a l e ž n o za n j i 
hov obisk. 

marsikod drugod, da Imajo naj
več povedati ln da si lastijo 
ocenjevalno besedo prav tisti, 
ki vsa povojna leta niso niti f 
prstom mignili za izgradnjo na
še socalistične skupnosti. Kakor 
drugi ljudski odbori, bo tudi 
naš moral s tem pospraviti, ker 
to nI v skladu niti s socializ
mom, niti socialistično demo
kracijo, niti s Človeškim dosto
janstvom. Kaj je narobe v naši 
sredini bomo presodili sami, 
zato imamo zbore volivcev, za
to Imamo množične organizaci
je, zato bo tu novi ljudski odbor. 

Kaj čaka novi odbor? 
Predvsem komunalna dela: 

Kostanjevica ima zdaj toliko 
turistov, da bi potrebovala ho
tel. Pametno M bilo za take 
namene urediti grajsko stavbo, 
ki je kot nalašč v lepem okolju 
in ima v sebi toliko kulturnih 
znamenitosti. 

Naslednji problem, k i ga bo 
moral reševati novi občinski 
odbor, je dvig kmetijske pro
izvodnje preko arondacij, s i 
stematičnega spreminjanja kul
tur, kar bomo dosegli z zasaje-
vanjem hmelja. Le-ta, vse tako 
kaže, bi lahko znatno dvignil 
narodni dohodek, kar je za na
šo občino življenjskega pomena. 

Stanovanjsko vprašanje je tu
di pri nas zelo pereče. Stano
vanjski fond, v katerega vsi 
prispevamo, bo treba usmeriti 
v gradnje stanovanjskih hiš, ki 
bodo lahko sprejemale več 
strank. Istočasno pa bo treba 
popraviti ves stanovanjski fond, 
k i je danes sicer na razpolago, 
je pa v takem stanju, da za bi
vanje nI primeren. Tu mislimo 
predvsem nekdanje mestne h i 
še, za katere bi se morali sta
novanjski sveti bolj zavzeti In 
stvari bolj energično rešiti. 

Kakšno večje podjetje 
je nujno potrebno 

Velika skrb novega občinske
ga ljudskega odbora bo morala 
biti tudi v tem, kako najti pr i 
merno zaposlitev sa kakih pet-

Ob petem praznovanju občinskega praznika toplo čestitamo vsem delovnim 
ljudem ln kolektivom naše občine in želimo nadaljnjih us tvarja ln ih uspehov pH 

gradnji socialistične domovine t 

OBČINSKI LJUDSKI ODBOR 
KOSTANJEVICA - P0DB0ČJE 

ObCioaki odbor SZDL 
Občinski komite Z K S 
Občinski komite L M S 
Občinski odbor ZB 
Občinski odbor Zveze ženskih 

društev 
Združenje rezervnih oficirjev, 
občinski odbor Kostanjevica-

Podboči* 

Občinski odbor Z W I 
Kmetijska zadruga, Kostanjevica 
Vinarska zadruga, Kostanjevica 
Trgovsko podjetje, Kostanjevica 
Prosvetno društvo »Lojze Košak« 
Planinsko društvo 
Turistično društvo 
Društvo prijateljev mladine 
Društvo upokojencev 
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. . .Trinajst kostanjeviških »godbenikov« neutrudno svira vsak 
dan ob času fest ivala. . . 

Volite tiste, ki (im na srcu leži enotnost ln ena
kopravnost jugoslovanskih narodov, njihovo 
blagostanje in družbeni napredek, nedotaklji

vost človeškega dostojanstva in človeške 
osebnosti 

deset do sto oseb. Potrebno M 
kako podjetje ali manjša indn-
atrija, s katero bi se dalo re
šiti to perečo problematiko. Do
sedanji odbor tega ni zmogeL 
ker je moral največkrat reše
vati le razna osebna nasprotja, 
ki so j ih nekateri Še podpiho
vali z namenom, da skupnosti 
tko tli.j o ne pa koristijo. 

Precej prebivalcev bo lahka 
raposlila melioracija, k i je tako 
potrebna, če se hočemo rešiti 
močvar in poplav. Najbrž tudi 
melioracija, oziroma regulacij* 
Krke ni več daleč, saj so začetna 
dela že v teku. Občinski odbor 
pa se bo moral v polni meri 
zavzeti tudi za obnovo vinogra
dov in sadovnjakov. 

Problemov, takih In druga** 
nlh, pa je še veliko, zlasti v 
okolici. Regulacija hudournika 
S k radnja se ne sme več odla
šati In kmetje morajo pr i« do 
prepotrebne poti. Prav tako Je 
potrebno urediti tudi številna 
druga gorska in gozdna pota. 
Nekatere vasi so še zmeraj brea 
elektrike, čeprav moramo reči, 
da se je prav na področju elek
trifikacije pri nas ogromno na
pravilo. V nekaterih vaseh J* 
treba urediti tudi vprašanje 
pitne vode i n gnojniČnih jam. 
Seveda so to stvari, k i terjajo 
več let trdega dela, pa tudi s 
strani občanov samih mnogo 
pomoči. Prostovoljno nestro
kovno delo je lahko v celoti na 
bremenu občanov, ker se mora 
pač vsak zavedati, da se brez 
muje Še čevelj jje obuje! Samo 
od sebe ne bo nič prišlo! 

Naloge novega občinskeg* 
ljudskega odbora v Kostanje
vici bodo torej velike in treba 
bo trdo delati, da bo občina 
prišla do ustalitve in preko nje 
do potrebnega napredka. Stvari 
bo treba obravnavati pametno, 
z govoričenjem ni nič ali pa Še 
manj kot nič, ker prinaša vsem 
tistim, k i mu nasedajo, zgodo
vinsko škodo. Napredek je pa 
v veliki meri odvisen od ljudi 
samih! 

Naš likovni izraz 
V okviru Dolenjskega kulturne

ga festivala se je v novih piosto-
rlh b o d o č e g a k o s t a n j e v i š k e g a mu
zeja zbralo 25 sodobnih slovenskih 
slikarjev in kiparjev, ki razstav
ljajo okoli sedemdeset umetnin 
v grafiki, oljih, temperi, pastelu, 
lesu, marmorju, bronu i td. Zani 
miva d r u ž i n a Je to, saj so zbrana 
domala vsa v i d n e j š a imena so
dobnega slovenskega liikovnega 
obraza. 

Taka razsitava terja mnogo or-
ganizatorskih sposobnosti m po
trpljenja, saj so ustvarjalci raz-
traseni po n a j r a z l i č n e j š i h krajih 
Slovenije. Razen tega Je bilo 
mnogo skrbi s prostori, k i so kar 
č e z n o č zrasli v zgradbi starodav
nega k o s t a n j e v i š k e g a gradu, kjer 
Je bila n e k o č stara prosvetna dvo
rana. Toda prav festivalska mrz
lica Je nemara vzrok, da so ti 
prostori tako hitro pr i š l i do svo
jega namena, ker bi j ih morda ie 
dolgo n i h č e ne pogledal. 

Toda pojdimo k razstavil 
V prvi vrsti bi se kazalo usta

viti ob misli , ki Je prireditelje vo
dila, da so se o d l o č i l i za tako 
razstavo. T a misel je, dati umet
nost ljudstvu in ga z njo prerodl-
tl. T a k je tudi namen umetnosti 
same, kot je izjavil v otvoritve
nem govoru akad. slikar Ive Su
bic, predsednik d r u š t v a sloven
skih l ikovnih umetnikov. Pr ired i 
telji so bil i mnenja, da Je treba 
ljudi Informirati, kaj n a š i l ikov
ni ustvarjalci delajo, informirati 
kdo danes v n a š i sredini dela ln 
ž i v i ln k a k š n a so njegova strem
ljenja. Zato so na razstavi umet
niki n a j r a z l i č n e j š i h u m e t n i š k i h 
nazlranj ln stremljenj, umetniki 
treh generacij, to je s t a r e j š e , 
srednje in mlaj*e. Razpored pro
storov so lepo r e š i l i akad. sl ikar
ja Vlado Lamut In Miro Kngler 
ter arhitekt F l l l p č l č ž e sam po se
bi daje enovito ln v okviru m o ž 
nosti z a i k l j u č e n o estetsko formo. 

U č i n e k , ki ga imajo na obisko
valca umetnine. Je p a č odvisen 
od umetnikovega ognja, izpove-
dovalne m o č i in kreativne spo -̂
sobnostl. Gotovo Je, da na pre
prostega č l o v e k a dela nekaterih 
popularnih umetnikov delujejo ze 
zato, ker Jih Je ustvaril umetnik 
velikega slovesa, kakor Jakac, 
M l h e l l č , Debenlak, Pavlovec Itd., 
č e p r a v Je I s t o č a s n o res ravno v 
teh delih tista enkratna ln dogna
na u m e t n i š k a sila, k i č l o v e k a pre
vzame In osvoji. 

Ve l iko zanimanja Vzbujajo dela 
sftikarjev d o m a č i n o v , to je umet-

Razen rekonstrukcije novome
š k e g a vodovoda pa se Je p r i č e l o 
tudi r. gradnjo novih objektov kot 
so vodovod 2 a l o v I č e , vodovod 
Bentjurje, vodovod Smolenja vas 
ln vodovod Cegelnlca. 

V preteklih letih se Je z a č e l a na-
daljna gradnja vodovodov, kapnic 
ln asanaclj studencev s p o m o č j o 
R d e č e g a k r i ž a , o b č i n e in prebi
valcev. Tako Je bila v preteklem 
letu i z v r š e n a asanacija ter zgra
jeno p e r i š č e in n a p a j a l i š č e na Po-
tovem vrhu, na Vrheh pri D o l ž u , 
nadalje je bil i« zgrajen 
vodnjak v H r u š i c i , vodovod v 
S t o p l č a h , vodnjak v Dolenji vasi 

p r i Smarjeti . Skupno Je bilo vlo
ž e n o v ta dela 5,095.000 din, k i so 
Jih prispevali skupnost in prebi
valci z delom ln materialom. V 
l e t o š n j e m letu Je v gradnji vodo
vod v Smarjeti. za kar je predvi
deno preko 3,500.000 din. Zgrajen 
Jje ž e rezervoar 80 ms nad Gorenjo 
vasjo. 

« a napeljavo vodovoda v Dolnje 
ln Gornje Š m a r j e š k e Toplice, k i 
Je v gradnji Je predvideno j.oon.ooo 
din. Izmed m a n j š i h del pa so 
omembne vredna: popravilo stu
denca, naprava napajalnega korita 
ln p e r l š č a v O r e š j u , popravila v a š k e 
kapnice v B l r č n l vasi, Ve l . P « d -
ljubnu, Kuzarjevem Kalu , n a P ™ -

v a p e r i i č a ln n a p a j a l l š č a v B t š k 
vasi, zamenjava vodovodne cev 
p r i vodovodu Sentjurje v d o l ž i n i 
330 m, popravilo ln zamenjava 
eevi pri vodovodu Gorenji Suha-
dol popravilo vodovoda Gabrje In 
popravilo Javnih izUvk pri vodo
vodu H m e l j č l č . Z a vsa ta dela bo 
• b č l n s k i l judski odbor prispeval 
po) p r e d r a č u n u nad 5,900.000 din, 
ne r a č u n a j o č prispevek pribival-

materialuL, 

D E L A V N I M K R A J E V N I M O D 
B O R O M V E C S R E D S T E V 1 

T u d i o b č i n s k e ceste ln v a š k a 
pota se Je v zadnjih letih resneje 
popravljalo; od lanske jeseni do 
sedaj j ih Je bilo popravljenih pre
ko 40. O b č i n s k i ljudski odbor je 
precej prispeval v raznem mate
rialu ln denarnih sredstvih (pre
ko 2,500.000), k i Jih je nakazal 
krajevnim odborom. Prebivalci 
posameznih vasi pa so z delom 
prav tako veliko prispevali. L e 
redki krajevni odbori ln prebivalci 
nekaterih vasi niso pri tem delu 
pokazali zanimanja. Prav Je, da 
tudi v b o d o č e o b č i n s k i ljudski od
bor podpre z denarnimi sredstvi 
in raznim materialom le tiste 
krajevne odbore, na katerih ob
m o č j u so prebivalci pripravljeni 
sodelovati ln pomagati z delom. 
Na nekaterih o b č i n s k i h cestah bi 
bili potrebni stalni cestarji, kar 
pa sedaj ljudski odbor z ozirom 
na materialna sredstva še nI mo
gel urediti. 

P O V O J N I S M O Z G R A D I L I 57S 
S T A N O V A N J 

Eden Izmed zelo p e r e č i h proble
mov n a š e komunalne dejavnosti 
Je stanovanjska Izgradnja. T e m u 
v p r a š a n j u se Je deloma iz objek
tivnih vzrokov prva leta po vojni 
p o s v e č a l o premalo p a ž n j e . Z na
r a š č a n j e m industrijske proizvod
nje in Tazvoja na ostalih p o d r o č j i h 

d r u ž b e n e dejavnosti se Je ta pro-
nlem ie bolj zaostril. Zavedati se 
moramo, da o b č i n a tega problema 
sama nikakor ne bo mogla r e š i t i 
In bodo morala podjetja ln usta
nove v v e č j i meri kot do sedaj 
najti sredstva za gradnjo stano
vanj. Primere, ko so nekatera pod

jetja v Novem mestu vztrajno 
Iskala peeojAa v ta name* p*i 

v e č l h denarnih zavodih oziroma 
hranilnicah in tudi uspela, mora
jo tudi druga podjetja in ustano
ve posnemati, delavski svet in 
upravni odbori pa morajo biti po
budniki za r e š e v a n j e tega v p r a š a 
nja. Od I. 1345—1957 Je bilo v No
vem mestu zgrajenih 578 stano
vanj d r ž a v n e g a ln privatnega sek
torja. S takim tempom stanovanj
ske Izgradnje ne bo m o g o č e v 
b l i ž n j i b o d o č n o s t i r e š i t i v e č sto 
nujnih prosilcev. Š t e v i l o 101 zgra
jenih stanovanj v letu 195« ln »3 
stanovanj, k i bodo dograjena T 
l e t o š n j e m letu, pa dokazuje, da 
se je z ustanovitvijo sklada za 
stanovanjsko izgradnjo p r i č e l ta 
problem intenzivneje r e š e v a t i . 

Komunalna dela I z v r š e n a • 
preteklih letih na p o d e ž e l j u do
polnjujejo š e ureditev Glavnega 
trga v mestu, tlakovanje ceste 
skozi mesto, ureditev s p o m e n i š k e 

mu dela mesta pri Ljubljanskih 
vratih, zgraditev Š p o r t n i h i g r i š č , 
parkov In nasadov, zgraditev mo
stu Čez K r k o , ureditev poti ln 
s p r e h a j a l i š č Itd, kar je dalo No
vemu mestu novo lice ln vtis lepo 
r a z v i j a j o č e g a se mesta. 

K U L T U R N O - P R O S V E T N A 
DEJAVNOST 

V zvezi s šolstvom Je bi lo po 
vojni treba najprej obnoviti 
uničena šolska poslopja v No
vem mestu, na Malem Slatniku, 
v Stopičah, Gabrju, n a D o l ž u 
In deloma v Brusnicah, Blrčnl 
vasi, Podgradu, Mirn i peči, 
0»točcu, Smarjeti im Kartel je-
vem; nova šola je v zaključni 
fazi gradnja v Šmarjeških Tt?-

skupno 63 učilnic, vendar s sta
njem ne moremo biti zadovoljni, 
saj so skoraj vse naše šole pre
obremenjene s poukom In učen
ci, pouk se odvija v dveh, v ne
katerih šolah celo v treh izme
nah, oprema pa je v glavnem 
zelo stara i n nesodobna. V ta
kih razmerah je težko dosegati 
dobre učne uspehe, zlasti še, ker 
nam občutno primanjkuje tičme-
ga kadra. Poleg večjih sredstev, 

ki j ih je prispeval Okrajni ljud
ski odbor do L 1956, je občina 
v 1. 1956 razen rednega prora
čuna za materialne izdatke šol 
dala 3,000.000 din za večja po
pravila v šolah Birčna vas, Kar -
teljevo, Brusnice, Mal i Slatnik, 
Podgred, Smarjeta Itd. Mimo te
ga je bilo v preteklem letu na
bavljenih nekaj sodobnih učil 
(3 dlaprojekrtorji s kinoteko) In 
2 kompletni opremi za dve učil
nici {Birčna vas, Smarjeta). Le 
tos je namenjenih okrog 7 mi l i 
jonov dinarjev za nadaljevanje 
gradbenih del v Stopičah, Smar
jeti in Gabrju, za kanalizacijo In 
ureditev sanitarij v internatu 
Smihel itd. Razen tega «o bile v 
tem letu nabavljene 4 komplet
ne šolske opreme ln nekaj učil. 
Kr i t i bo treba tudi stroške, ki 
bodo nastali v zvezi s pomočjo 
UNICEF našim šolam, k i topijo 

& Dam « n q p r t f e M n* 8wtwigtM3kj*k vode, i n to: 

Birčna vas, Mirna peč, Grčevje, 
Trška gora, Karteljevo, Globo-
dol, Brusnice, Dolž, Mali Slat
nik in Podgrad. Ti stroški bodo 
znašali najmanj 1,000.000 din. 
P r i teh' delih bo potreben pr i 
spevek državljanov v delu, ker 
bo le na ta načlm možno z raz
položljivimi sredstvi doseči pra
vi uspeh te, za zdravje naše 
mladine tako pomembne akcije. 

V vseh šolah je blizu 3.500 
otrok v 100 oddelkih. Učni kader 
je preobremenjen, zato trpi kva
liteta pouka. Šolska reforma pa 
bo vprašanje kvalitete kadra še 
bolj zaostrila, saj dobijo višji 
razredi osnovnih sol stopnjo se
danje nižje gimnazije, kjer 
opravljajo sedaj predmetni pouk 
učitelji. S tem v zvezi je občina 
razpisala vrsto štipendij, ki naj 
našim šolam v bližnji bodočno
sti zagotove dober strokoven ka
der. Za učitelje pripravnike je 
svet za šolstvo organiziral pe
dagoški tečaj, k i se ga je udele
žilo 40 učiteljev. Svet je orga
niziral tudi kmetijski tečaj za 
učitelje. P r i 9 šolah smo uredili 
vrtove, na katerih naj mladina 
dobi osnovno znanje za napred
no proizvodnjo v kmetijstvu. 
Skupna" površina teh vrtov znaša 
1.50 ha; 

Kuiturnoprosvetna dru&tva^kl 
&%Ž**i6f imajo as drarae&ihM^.. 

cij, 8 pevskih zborov, 5 tambu
raških, 6 lutkovnih krožkov, 11 
knjižnic, 3 ljudske univerze ln 
1 orkester. Spričo dobre volje do 
dela bi društva lahko delala 
mnogo bolje in več, i e bi imela 
primerne prostore, opremo in 
strokoven kader. Za najnujnejše 
potrebe podeželskih društev 
(ureditev odrov, knjižnice itd.) 
bo letos porabljenih preko 1 mi' 
lijon dinarjev. Tako so bil i ^ 
1. 1956 in 1957 za silo urejeni 
odri v Stopičah, Smarjeti in 
Otočcu, razen še nekaterih 
manjših po šolah. Novo mesto 
je dobilo novo odrsko razsvet
ljavo v urejeni dvorani. Prire
dili smo režiserski tečaj, k i se 
ga je udeležilo 25 mladih ku l 
turnih delavcev. Sminkarski in 
pevovodski tečaj pa bosta orga
nizirana v jeseni. 

Telesna vzgoja je eno najbolj
ših sredstev, da ohranimo mla
dino zdravo, obenem pa tudi 
sredstvo za dviganje delovne 
sposobnosti in obrambne moči 
naših narodov. Ugotoviti pa mo 
ramo, da v naših šolah telesna 
vzgoja še nima tistega mesta, ki 
jI pripada, da bi lahko znatno 
vplivala na vzgojo in rast mla
dega rodu, Zato je nujno treba 
posvetiti več skrbi telesni vzgoji 
na Jolajb, ined vajenci ln med 

ni kov, k i ustvarjajo na Dolenj
skem, Nekatera dela so nastala 
celo v Kostanjevici, saj je znano, 
da zahaja tja vedno pogosteje ln 
vedno v e č umetnikov. T a dela 
ljudje š e posebno pazljivo ln k r i 
t i č n o gledajo. Vendar je celotna 
razstava tako resno ubrana, da 
skoraj ne moremo govoriti o kaki 
p o d p o v p r e č n i stvaritvi, nasprotno, 
nekaj stvaritev je takih, da so ze
lo visoko nad p o v p r e č j e m in. bi 
delala č a s t katerikoli razstavi v 
n a š i h kulturnih centrih. O d do
m a č i n o v razstavljajo S t o v i č e k , k i 
ima zelo veliko o b č u d o v a l c e v 
svojih plastik, S t i p l o v š e k , Miro 
Kugler, Izidor Mole ln Vlado L a 
mut. Rodom iz Kostanjevice je 
tudi Alenka >Ger lov ič , iz K r š k e g a 
pa J o ž e Cluha. Med tem, ko ima 
S t i p l o v š e k eno samo delo, J o ž e 
Ciuha dve. Je Kugler predstavljen 
z v e č j i m š t e v i l o m del, od katerih 
vzbuja veliko pozornost Spomin 
na van Gogha in K m e č k i punt. 
Vlado Lamut ima na-razstavi v e č 
del v posebni sobi, kar je prav, 
saj Je zadnja leia mnogo poma
gal K o s t a n j e v i č a n o m tako z n a 
sveti kot s konkretnim delom. 
Lamut ima na razstavi tUdI dve 
olji. ki Ju Je ustvaril prav za to 
razstavo. . . . . , . . . 

Zanimiva ln ljudem zelo blizu 
so deia Lojzeta Perka, k i Je zad
nja leta z a č e l zahajati tudi na Do
lenjsko. Razstavlja motive iz nje
gove Notranjske. N a j v e č o b č u d o 
valcev ima Pogreb talcev, č e p r a v 
je umetnik v ostalih razstavljenih 
delih morda slikarsko m o č n e j š i . 

D o m a č i n Zoran Dldek razstav
lja dve ol1l, ki sta nastali lansko 
poletje v P o d b o č j u ln sta ne samo 
zanimivi, m a r v e č tudi dognani 
stvaritvi, razstavlja pa tudi dve 
risbi. 

Ive Bublc razstavlja bohinjski 
sejem, svojsko upodobitev mot i 
va, ki Je redek, pa vendar zelo 
zanimiv tudi v slikarstvu in n » 
samo v l iteraturi. 

DPla Toneta in Franceta K r a l l a 
imajo prav tako lep krog o b č u d o 
valcev. Za preproste Hudi je po
sebno zanimiva slika Toneta K r a 
lja Branievke, medtem ko F r a n 
ce Kral j deluje m o č n o s svo
jo poezijo v lesu pa tudi v barv
nih upodobitvah Ljubljane, grozd
ja, vhoda v svoj atelje itd. F™" 1?® 
Kra l j je tako kot v stalni š o l s k i 
galeriji dobro zastopan tudi na 
tej razstavi, saj ima razstavljenih 
skoraj n a j v e č eksponatov. 

K i p a r j i so zastopani z molstrl 
Ka l in i preko Smerduja do B a t i č a , 
T r š a r j a ln Krajnca . Mlad i so se 
predstavili z m o č n i m i deli in p r i 
jetno p r e s e n e č a j o . Morda dela 
Stojana B a t i č a preorostega Č l o v e 
ka malo zmedejo, č e p r a v so umet
n i š k o dognane stvaritve zelo na
darjenega kiparja. 

Razstava, ki jo lahko š t e j e m o 
za reprezentativno, saj doslej ta
ke na Dolenjskem š e nI bilo, l a h 
ko zlasti preko š o l s k e mladino 
znatno vpliva na ustvarjanje 
estetskega č u t a ln Je bogato 
vzgojno In u č n o sredstvo, zato b i 
bilo prav, da s! jo ogleda vsa š o l 
ska mladina b l i ž n j i h š o l . B r e ž i c e 
so so se v tem pogledu že razgi
bale, saj prihaja gimnazijska mla
dina z u č i t e l j i in s profesorji. T o 
liko likovnega bogastva ni bilo 
doslej š e nikol i zbranega v n a š i h 
krajih. 

Prireditelji so z obiskovalci 
vred h v a l e ž n i umetnikom, ki so 
pr i š l i med ljudstvo, katero ceni 
nUhove napore ln snovanja in si 
iskreno že l i še v e č takih s r e č a n j . 

KostanjeviSke prireditve 
Sobota, 19. oktobra ob 20.: V e 

čer jugoslovanskih ljudskih ple
sov. Gostuje Maroltova akadem
ska folklorna skupina. 

Ponedeljek, 21. oktobra ob KM 
Akademija s sodelovanjem pev
skega rbora DPD Svoboda; 
Bršljiin. 

Torek, 29. oktobra ob 11. do
poldne bodo odkrili spominste« 
ploščo pesniku Južetu Cvelbarju 
v navzočnosti slovenskih slavi
stov. Govoril bo univ. profesor 

' Anton Slodnjak. 
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S kakšnim cepivom bomo 
cepili proti otroškiparalizil 

Nekateri članki, ki smo jih 
zasledili zadnja leta v dnev
nem časopisju, niso bili vedno 
najbolj povoljni za cepljenje 
proti otroški ohromelosti. Pr
vo poskusno cepljenje v letu 
1935, ki je bilo močno preura
njeno, je okužilo nekaj oseb. 
Podobna se je zgodilo leta 
1955, ko je pri proizvodnji v 
neki tovarni nastala napaka 
in sta dve seriji cepiva spet 
povzročili nekaj obolenj. Od 
tedaj dalje je kontrola tako 
izredno poostrena in vsestran
ska, da je vsaka nevarnost 
skoraj nemogoča, vsekakor pa 
nič večja kot pri cepljenju zo
per katerikoli drugo bolezen. 
Praktično nevarnosti zaradi 
cepljenja ni. 

K A K O I Z D E L U J E M O 
C E P I V O ? 

Metodo, ki jo načelno upo
rabljajo za izdelavo cepiva, je 
izdelal znanstvenik dr, Jonas 
Salk. Virus najprej goje v la
boratorij nekaj dni pri 37 t tC 
v kulturah, živih, tk ivnih celic, 
nato ga narede neškodljivega 
s formalinom, ga pravilno raz
redčijo in dodajo male količi
ne penicilina in streptomicina, 
da bi se cepivo ne okužilo s 
kakimi drugimi škodljivimi 
klicami. K tako izdelanemu 
cepim* primešajo kot indikator 
še jenolno rdečilo, kar daje 
svetlordečo barvo cepivu. Če 
se ta barva spremeni, cepivo 
ni v redu. 

K A K O C E P I V O P R E I Z K U 
ŠAJO? 

Sprememba barve je sicer 
takojšen znak, da se cepivo ne 
sme uporabljati. Ne pove pa 
še vsega. Cepvvo pridajo v la
boratorijih tkivni kulturi in 
ga vcepijo poskusnim ž ival im 
v živčevje, če tkivna kultura 
v redu raste, brez motenj in 
če živalim ni nič, je cepivo 
dobro.. Vendar tudi vse po
skusne živali pobijejo po 18 
dneh in natančno preiščejo nji-
njihovo osrednje živčevje, če 
ni kakih sprememb. Sele sedaj 
je cepivo sposobno za upora
bo. Vendar to ne zadostuje. 
Ko je tovarna cepiva vse te 
preizkuse naredila, jih ponovi 
še državni laboratorij in če še 
sedaj ni nikakvh prigovorov, 
gre cepivo v promet. 

Preizkušajo pa tudi učinko
vitost cepiva. Cepijo določeno 
število opic, ki jih po določe
nem času okužijo z večkratno 
smrtno dozo živih virusov pa
ralize. 2 iva l i ne smejo poka
zati nikakih znakov in morajo 
ostati popolnoma zdrave, če 
je cepivo v redu. če živali 
zbale ali poginejo, je cepivo 
slabo. V vsakem primeru, ki 
pokaže najmanjšo motnjo, za
vržejo vse cepivo tiste serije. 

Zaradi teh i n tolikih kontrol 
je cepivo tako izredno drago. 

K J E 8 0 2 E C E P I L I ? 
V Z D A je bWo cepljenih ne

kako 30 milijonov ljudi, v Ka
nadi več milijonov otrok im, bo 
do konca leta 1958 cepljeno 
vse prebivalstvo do 19 let sta
rosti. V BraMtji in Čilu so 
začeli cepiti otroke od 3 mese
cev do 6 let, v ČSR s cepili 
letos nad 2 milijona otrok v 
starosti od 6 mesecev do 7 let, 
ponekod tudi do 14 let. Na 
Danskem cepijo vse do 40 le
ta starost, na Finskem so ce
p i l i 110.000 otrok. V Franciji 
so cepili nekaj sto tisoč oseb. 
Zapadna Nemčija je cepila 
otroke v prvih letih življenja. 
Velika Britanija je cepila pol 
milijona otrok. Holandci so 
cepili otroke stare do 5 let, Ir
ci do 2 leti, Norvežani pa do 7 
let. Poljaki so cepili 100.000 
otrok. Na Švedskem so cepili 
skoraj milijon otrok v starosti 
do 12 let, bodo pa cepili vse 
prebivalstvo do 40 leta. Švi
carji so cepili otroke od 2 do 
14 let, Urugvajčani od 6 mese
cev do 3 let, Sovjeti pa da 10 
oziroma 15 let. 

R E Z U L T A T I C E P L J E N J A ? 
Pokazalo se je povsod po 

svetu, da SaAkovo cepvvo ob

varuje pred otroško paralizo 
po drugem cepljenju 75 od
stotkov cepljenih, če sledi tre
tja injekcija, je pa strah pred 
obolenjem docela odveč. 

NAČIN C E P L J E N J A ? 
Vsak cepljeni otrok bo pre

gledan na licu mesta. Pregle
dal ga bo njegov domači 
zdravnik, ki ga najbolje po
zna. To delo je odgovorno in 
je prav, da starši pomagate 
temu zdravniku s svojimi 
opažanji v zadnjem času. Več
krat starši hitro opazijo spre
membe na svojem otroku, ki 
so morda važne za presojo 
otrokove sposobnosti, šele po
tem, ko bo otrok pregledan, 
bo cepljen, kar bo opravil ce-
pitelj, k i ima v tem Že prakso, 
da bo delo hitreje potekalo. 
Kakor je važno in odgovorno 
delo cepitelja, ki odgovarja za 
učinkovitost cepljenja, je prav 
gotovo izredno važno in z ve
liko odgovornostjo združeno 
delo zdravnika - pregledoval-
ca, k i rnjora postavljati hitre 
odločitve. Z redom in potrpe
žljivostjo boste starši pomaga
li ekvpi, ki vas bo obiskala na 
cepišču, določenem za vaše 
področje. 

Dr. Božo Oblak 

Rdeči križ pred novimi nalogam i 
IVAN GROS -

60-LETNIK 
9. oktobra praznuje tihi ln 

skromni upokojenec I V A N G R O S 
iz K a n i ž a r i c e pr i Č r n o m l j u 60-
letnlco svojega na videz mirnega, 
a v resnici burnega ž i v l j e n j a . 

L u č ž i v l j e n j a Je zagledal v Hrt -
kovi kumi v Sremu, kot srednje
š o l c a so ga vojne razmere vrgle v 
razburkane valove ž i v l j e n j a . Na
to Je jadral skozi delovno dobo 
kot u s l u ž b e n e c v rudarstvu, ka
teremu je bil zvest od prvega na
stopa s l u ž b e do upokojitve v mi
nulem letu. V zadnjem Času Jo 
s l u ž b o v a l kot r a č u n o v o d j a rudni
ka K a n i ž a r i c e . 

Ivan Gros Je sicer o d l o ž i l s l u ž 
bene d o l ž n o s t i , toda š e vedno rad 
prihlti na p o m o č s svojim zna
njem . podjetjem ln ustanovam. 
Posebno aktiven je ostal v druž 
benih organizacijah, zlasti na 
š p o r t n e m p o d r o č j u , saj je med 
n a j a k t i v n e j š i m i č l a n i upravnega 
odbora N K » B e l a k r a j i n a « . 

Tov. Gros je priljubljen č l a n 
n a š e d r u ž b e . Za ves njegov trud 
mu izrekamo globoko zahvalo in 
ž e l i m o : S E N A M N O G A L E T A ! 

J . V . 

Pred kratkim Je bila v Š e n t 
jerneju seja š i r š e g a odbora Rde
č e g a k r i ž a , na katero so bili po
vabljeni predstavniki vseh mno
ž i č n i h organizacij, zastopniki ob
č i n s k e g a ljudskega odbora ln 
š o l s k a upravitelj stva. Seje sta se 
u d e l e ž i l a tudi predsednik okraj
nega odbora R d e č e g a k r i ž a ing. 
Zobec in referent za finance to
v a r i š Moretti. 

Predsednica t o v a r i š a Anica 
Stembcrgerjeva je pozdravila 
n a v z o č e in govorila o dolu in po
menu R d e č e g a k r i ž a ; to delo se Je 
zelo p o v e č a l o in mu Jo potrebna 
p o m o č vseh organizacij. Poudar
jala je, da je delo pri R K po
stalo č e z m e r n o in da vsega nI 
m o g o č e opravljali b r e z p l a č n o le 
na prostovoljni osnovi. 

Govorila sta tudi i n ž . Zobec in 
tov. Moiretti. Povedala sta, da 
prihaja v zadnjih dveh letih iz 
inozemstva p o m o č v ž i v i l i h v to
l i k š n e m obsegu, da presega po 
..redi •<> •.' i vse d a v č n e dajatve 

n o v o m e š k e g a okraja. R K š ir i med 
ljudstvom osnovno zdravstveno 
prosveto. V ta namen prireja 
glavni odbor R K po vaseh brez
p l a č n a predavanja, z d r u ž e n a z le
pimi p o u č n i m i z v o č n i m i filmi. -
Tudi letos bodo zdravstveni te
č a j i za dekleta, v katere bo treba 
pritegniti š e vse tiste, k i se lani 
t e č a j e v niso u d e l e ž i l e . T ud i druge 
s t a r e j š e ž e n e in matere Je treba 
povabiti k tem zanimivim p o u č 
nim predavanjem. 

Asanaclje se bodo nadaljevale. 
Krajevni odbori lahko zaprosijo 
okrajni odbor za f i n a n č n o p o m o č 
pri teh delih. 

Dospelo je cepivo proti para
lizi. K e r se ta bolezen pri nas 
vedno bolj š ir i in z a p u š č a pri 
otrocih hude posledice, ohrome
lost, le nasa d r ž a v a ž r t v o v a l a 
ogromno denarja za nakup cepiva 
v ZDA. Cepljeni bodo predvsem 
otroci do š e s t e g a leta starosti, k i 
so za to bolezen najbolj dovzetni. 
Centralni higienski zavod v L j u b 
ljani je izdal pisma s t a r š e m , k i 
naj Jih p o u č e o v a ž n o s t i ceplje
nja. 

Od 29. novembra do 6. decembra 
bo teden krvodajalstva. Pri javi 
se lahko vsakdo, ki Je zdrav In 

star nad IS let. Krvodajalc i ne 
pomagajo le bolnikom, tudi sami 
imajo pri tem korist. B r e z p l a č n o 
so temeljito z d r a v n i š k o pregle
dani, ker le popolnoma zdravim 
osebam odvzemajo k r i . B o l e č i n 
pri odvzemu krv i nI nobenih, pre
voz imajo krvodajalci b r e z p l a č e n , 
za nagrado pa dobe dobro malico. 
Prijave sprejemajo krajevni od
bori R K . 

V š o l s k i h kuhinjah naj dobivajo 
malico po m o ž n o s t i vsi u č e n c i , 
saj so vsi otroci brez izjeme po
trebni dodatne hrane: mleka, 
sladkorja, r iža , kruha, sira, ka
kava, marmelade itd. O b č i n s k i 
Ljudski odbor pa mora nuditi 

f i n a n č n o p o m o č š o l s k i m kuhi 
njam, kakor tudi podporo za 
v z d r ž e v a n j e administrativ, osebja 
o b č i n s k e g a odbora R K . Vse orga
nizacije naj pri tem pomagajo. 
Treba Je p o m n o ž i t i č l a n s t v o in 
ustanoviti samostojne krajevne 
odbore R K v O R E H O V 1 C I . B E L I 
C E R K V I , na D R Č I in v Z A M E -
S K E M . Sole naj v č l a n i j o u č e n c e 
v podmladek R K . Vsa č l a n a r i n a 
na š o l a h tako ostane za potrebe 
u&encev. 

Ob koncu uspele seje je odbor 
R K v Š e n t j e r n e j u sklenil prire
diti akademijo, pri kateri naj bi 
pomagali vsi. da bo č i m l e p š e 
uspela. V . 

Pogovorili smo se s starši 

Sreda. 16. oktobra — Jadviga. 
Č e t r t e k , 17. oktobra — M i r a . 
Petek, IS. oktobra — L u k a . 
Sobota, 19, oktobra — Etbln . 
NedeHa, 20. okt. — Fellcijan. 
Ponedeljek, 21. okt. —• U r š k a . 
Torek, 22 okt. — Zorlslava. 

Sonce: 21. oktobra vzhaja sonce 
ob 6.26 ln zahaja ob 17.06. Dan je 
dolg 10 ur in 40 minut. 

» K R K A « - Novo mesto: od 15. do 
16. oktobra franc. barvni fi lm 
»Bol a m i « . - O d 19. do 21. okt. 
jugoslov fi lm »Ni biio z a m a n « . 

» J A D R A N « - K o č e v j e : 16. ln 17. 
oktobra ital. f i lm » S l e p o d e k l e « . 
- Od 18. do 20. oktobra amer. 
barvni f i lm » L j u b l j e n k a divje
ga z a p a d a « . 

Č R N O M E L J : 16. i n 18.10 češfkl 
f i lm »Krakat i t« . - 16. in 20. okt. 
amer. barvni f i lm »Caj za d v a « 

M E T L I K A : 16. okt, franc. film 
» M a d a m e X« . - 10. in 20. okt. 
amer. barvni f i lm »Mirni č l o 
v e k « 

K O S T A N J E V I C A : 20. okt. franc. 
f i lm » Ime l sem sedem h č e r a « . 

S T R A 2 A ; 19. in 20. okt. amer. 
fiiLm »StreUaJ prv i« . 

Ž U Ž E M B E R K : 20. okt. a m e r i š k i 
barvni f i lm » P r i t i s n i . J o e « . 

P O T U J O Č I K J N O N O V O M E S T O 
predvaja m e h i š k i .film » M A K L O -
V U A « : v č e t r t e k . 17 oktobra ob 
19. ur l v Gaberju; v petek, 18. 
oktobra ob 19. uri v B i r č n i vasi; 
v soboto. 19 oktobra ob 19. ur l 
v S t o p i č a h ; v nedeljo, 20. okto
bra ob I I . uri v Smlhelu pri Ž u 
ž e m b e r k u , ob 16. uri na Dvoru 
in ob 18, ur l v Soteski. 

trdega lesa, malo r a b l j e n o . N a s l o v 
/ u p r a v i l i s t a (504-57). 

Prodam 2 parceli dobro z a r a š č e 
nega bukovega gozda (srednje 
debel les, vmes Je tudi nekaj do
raslih smrek), v skupni izmeri 
2 ha , 26 a rov , 86 m*. Gozd leži v 
G r č v r h u , 3 k m od a v t o m o b i l s k e 
ceste v M i r n i p e č i . C e n a 80.000 din. 
In t e re sen t i dobe pojasnila pri A . 
Rupena, M i r n a p e č . 

Nudimo b r e z p l a č n o v rejo pra
š i č e n e m š k e p o ž l a h t n j e n e pa sme 
p o d ze lo u g o d n i m i p o g o j i . K m e 
t i j s k a zadpuga Ž u ž e m b e r k . 

Č l a n a r i n o za Planinsko d r u š t v o 
lahko p o r a v n a t e vsak t o r ek i n pe
tek o d 8.-42. u r e p r i P u t n i k u . 

.» a 
Najtopleje se zahvaljujemo 

vsem, ki so n a š o ljubo mamo 
R E Z K O Z A G O R C , 

po d o m a č e Frkolovo mamo, 
v taiko vel ikem š t e v i l u spremili 
na njeni zadnji poti, tov. J o ž e t u 
Zamljenu in Dodu Majzlju za to
ple poslovilne besede ob grobu, 
borcem partizanom, godbi in pev
kam za ž a l o s t l n k e , Zvezi borcev 
Š e n t j e r n e j in Vrhpolje, Sociali
s t i čn i zvezi in Ž e n s k e m u d r u š t v u 
za prekrasne vence in vsem. k i 
so na katerikoli n a č i n s o č u s t v o 
vali z nami ob bridki izgubi. J a -
vorovica, Š e n t j e r n e j , 14. oktobra 

1967. 
Otroci z d r u ž i n a m i 

N O V O M E S T O 
V č a s u od 5.—12. oktobra Je bilo 

rojenih 12 d e č k o v in 26 deklic. 
P o r o č i l a sta se: Becele Stani

slav, u s l u ž b e n e c iz Zagorja ob 
Sav*. In Femec Razallja, š i v i l j a 
iz Tacna pri Liubl jani . 

U m r l ni n i h č e . 

G O T N A V A S 
U m r l i so: L o j k F r a n č i š e k , po

ljedelec, 31 let, z Z a j č j e g a vrha. 
M u h i č Janez, u ž l t k a r , 81 let. z 
Malega Podljubna Umek U r š u l a , 
u ž t t k a r i c a . 78 let, s Konca . 

Ob zakl jučnem dnevu le toš
njega Tedna otroka se je zbra
lo v Bi'oeni lepo število star
šev na posvet v tukajšnji š o 
l i . Upraviteljica šole je pove
dala o novi reformi šole ter 
mreži osernJetk v okraju, 
o učnem nač r tu ln organiza-

Lep pevski večer 
v Črnomlju in Metliki 
Z vzpodbudnim geslom » N o t r a n j -

ci B e l o k r a n j c e m l « so pevci De
lavskega d r u š t v a Svoboda iz Pod -
p e č i pri Preserju 5. in 6. oktobra 
obiskali' Č r n o m e l j in Metliko in 
priredil i t a m o š n j e m u o b č i n s t v u 
2 kvalitetna pevska v e č e r a . Pod 
spretno roko pevovodje prof. F r . 
Mileka, po rodu Cmomaljca , sta 
ž e n s k i in m e š a n i pevski zbor ta* 
pela vrsto ljudskih in umetnih 
pesmi, k i š o v svoji polni ln 
precizni izvedbi takoj zajele in 
n a v d u š i l e p o s l u š a l c e . Veliko spon
tanega priznanja sta p o ž e l a zlasti 
pevovodja in sopranlstka Mari ja 
TegelJ. — Skoda, da zaradi s o n č 
ne sobote ln nedelje, ko je bilo 
mnogo ljudi v trgatvi, nista bili 
prireditvi tako obiskani, kot bi 
z a s l u ž i l i . -ar 

POKTIN T£LKNA VZGOJA 
ODBOJKA 

P A R T I Z A N A — P A R T I Z A N B 
3:2 

V okviru priprav za kvalif ika
cijske tekme za vstop v zvezno 
odbojkarsko ligo sta se pretek
lo nedeljo v Novem mestu po
meril i prva in druga ekipa dio-
m o č e g a Partizana. Zaradi ne
resne igre nekaterih č l a n o v prvo 
ekipe tekma n i dosegla svojega 
namena^ 

K e r je kvalifikacijski turnir ž e 
precej blizu, bi bilo treba v pre
ostalem č a s u pridno trenirati. 
N i h č e ne ve v k a k š n i formi so 
nasprotniki — pivaJc Hrvatske 
(verjetno z a g r e b š k a Lokomoti
va) in prvak Crne gore, zato je 
treba se posebno paziti, da se 
ne bi ravno na zadnji stopnici 
spotaknili in se znova vrnil; v 
republiSko ligo.' K e r Je Odboi -
karska zveza Jugoslavije zahte-

'vaia. da se kvalifikacijske tekme 
Igrajo ravno 27. oktobra, bodo 
pokalni turnir n a j b o l j š i h sloven
skih odbojkarskih ekip, ki bi 
moral biti isto nedeljo v Novem 
mestu v p o č a s t i t e v o b č i n s k e g a 
praznika, p r e l o ž i l i na naslednjo 
nedelio 3. novembra. 

T u d i ž e n s k a ekipa n o v o m e š k e 
ga Partizana ima pred seboj v a ž 
ne tekme. Prihodnjo nedeljo bo 
v Ljubl jani finalni turnir za pr
venstvo Slovenije, na katerem 
bodo poleg N o v o m e š č a n k nasto
pile tudi odbojkarice Maribora in 
Z O K Ljubljane. Zmagovalec bo 
uradni prvak L R S za leto 1957. 
k i se bo nato pomeril s prva
k o m Hrvatske za vstop v zvezno 
U « o . 

nik z Rakeka z rezultatom 4:L 
Prv i del tekme se Je k o n č a l l 
1:1, č e p r a v Je bila Bela krajina 
v Izraziti terenski p r e m o č i . Zma
go so dosegli š e l e v drugem de
lu Igre., D o m a č i so bili t e h n i č n o 
bo l j š i in m o š t v o b o r b e n e j š e . N a j 
l e p š i gol dneva je dosegel J o ž e 
Svajger, kt Je v slikovitem Sprin
tu ostro streljal iz osemnajst-
metrovke v desni gornji kot. S 
to zmago se Je Bela krajina pre
rini la v gornji del lestvice. 

dolenjski rekord, k i ga Je doslej 
imel skupno s Koncl l jo (184 cm). 
Konc i l i a je bil tokrat nekoliko 
s l a b š i od P o t r č a in je s k o č U le 
1O0 cm. 

V m e d r e p u b l i š k e m s r e č a n i u at
letskih reprezentanc je Hrvatska 
premagala oslabljeno ekipo Slo
venije (nastopili niso ne Lorger. 
ne Vlpotnik i n še nekateri) z re
zultatom 83 :74. 

ciji ter delu šolskega odbora. 
Sledi l je referat o zdivavstvu 
E posebnim poudarkom na po
men cepljenja proti paralizi 
ter o delu in nalogah P R K , 
nakar so navzoči izvol i l i sta
rešinski 9 v e t Starši so tudi 
slišali poročilo oj letošnji šol
ski mlečni kuhanji; obljubili 
so mesečni prispevek in i z 
vol i l i poseben svet, k i bo po
magal šolski kuhinji . Z zani
manjem so poslušali tudi po
ročilo o delu pionir j ev v l e 
tošnjem letu in pripravah na 
vrsto nastopov kot pevskega 
zbora in dramatske skupine, 
k i bo pred 29. novembrom na
stopila tudi v Radiu Ljubljana. 
Za pionirsko organizacijo so 
iz svojih vrst izvol i l i tudi sta
rešinski svet. 

Bogatemu in zelo plodinemu 
posvetu ie sledil še razgovor 
z razredniki o delu otrok i n 
sodelovanju doma s šolo. Zd i 
se nam, da je b i l v Prečn i 
tako posrečeno proslavljen za
ključek Tedna otroka, z za
vestjo, da bodo taiko starš i kot 
organizacije in prosvetni de
lavci posvečali skrb otrokom 
tudi v bodoče. 

—Jt— 

I š č e m o ž e n s k o za č u v a n j e otro
ka in p o m o č v gospodinjstvu za 
8 ur dnevno. Poizvedbe na postaji 
Kandlja. 

Prodamo gospodarsko poslopje 
(skedenj) deloma zidano, delqma 
Iz hrastovega lesa, v dobrem sta
nju. Naslov v upravi lista (507-57). 

Prodam psa v o l č j a k a , starega 3 
mesecev. Naslov v upravi lista 
(508-67). 

10. oktobra sem Izgubil od M o 
krega polja do Novega mesta mo
torno z r a č n o sesalko. P o š t e n e g a 
najditelja prosim, naj jo vrne 
proti nagradi od 800—1000 din v 
upravo Dolenjskega lista. (505-67). 

Prodam kompletno spalnico iz 

Pretekli teden so v n o v o m e š k i 
p o r o d n i š n i c i rodile: Suš . tarš ič 
Slavka iz Gotne vasi — deklico, 
FrancelJ A n a iz Rapljeva — d e č 
ka, V a j d l č J o ž e f a iz G l o b o č i c — 
deklico, Resnlk Marija iz B i r č n e 
vasi —• deklico. Lutertnlt Dantea 
lz Kobleriev — deklico, Gruden 
Mara lz K o č e v j a — deklico. L a m 
pe Mari ja iz Budganje vasi — 
d e č k a , Skoporc Ivanka lz Zgor. 
Vodal — deklico. N e m a n l č J o ž e f a 
lz Butoraja — d e č k a , Radovan 
J o ž e f a z Loke — d e č k a , G r e g o r i č 
r a n i lz Kostanjevice — deklico, 
Kastelic Krist ina iz Smihela — 
— d e č k a , K r a š e v e c Terezijo iz 
Novega mesta — d e č k a , J e r i č Mar
ta lz Dol . S t r a ž e — deklico, Š i n 
kovec J o f e ž a iz Dol. Mokrega 
polja — d e č k a , M l k l i č Marija iz 
Gor. Ponikev — deklico, M a r e n t i č 
Anica iz C r e š n j e v c a — d e č k a . 
Plantan Milena lz Vel . Podljubna 
— deklico, Kra!1 Matilda Iz P r i -
stavice — deklico, K o n č i n a J o ž e f a 
lz Okroga — d e č k a . J a k l i č Ivanka 
Iz Ve l . B u č n e vasi — d e č k a , Jen
kove Ivanka lz Novega mesta — 
dva d e č k a . Kavšetk Pavla iz Dob-

j a _ deklico, V r a n l č a r Ivanka 
lz Metlike — d e č k a , Z a k r a j š e k 
Danica iz Dol N e m š k e vasi — 
kleklico, Kodre Mari ja iz Ž u ž e m 
berka — d e č k a . Plut Mari ja a 
V r t a č e — d e č k a . 

KROKIKACDNiSRtC 
Pretekli teden so se p o n e s r e č i l i 

l n iskali p o m o č i v n o v o m e š k i bol
n i š n i c i : Bevc Alojz , sin mlinarja 
lz Bele cerkve, je padel z mo
torja in si p o š k o d o v a l obraz. -
Hudelja Franc, sin delavke s 
Podloga. Je padel z voza in si 
poSkodoval glavo. - Rogina Jure, 
delavec ie Stare Lipe . je padel 
s kolesa ln si p o š k o d o v a l glavo. 
- I v a n e t l č Vlado, k l j u č a v n i č a r s k i 
vajenec iz K o č e v j a , si je p r i no
gometni tekmi p o š k o d o v a l levi 
kolk. - AJster M i h a sj Je s č e -
brom p o š k o d o v a l prst leve roke. 
. Mart inCič Ivanka, h č i posest-
nlce s H r v a š k e g a broda, je padla 
a p e č i dn eji p o š k o d o v a l a levo 
nogo. - S u š t a r š i č Sonja, h č i po
sestnika iz Smolenie vasi. si Je B 
vilami p o š k o d o v a l a levo roko. -
Fer l i* Mari ja , ž e n a g o s t i l n i č a r j a 
iz Novega mesta, je padla i n s i 
p o š k o d o v a l a desno roko v rame
nu. - L a m p j č Lado. mehanik is 
Novega mesta, je padel s kolesa 
in si p o š k o d o v a l obraz. - J a k i « 
Ivan, sin posestnika z Dol . M a 
ha rove a, je padel i n si p o š k o 
doval desno roko. - Perhavec MI
lan, sin u s l u ž b e n k e z Loke, si je 
pri telovadbi p o š k o d o v a l levo ro
ko. - M c ž n a r č l č a Kar la , posest
nika iz Ve l Lipovca, je v M i r n i 
p e č i nekdo napadel in mu po
š k o d o v a l roko. - K o š l j a r RozaJIJa. 
ž e n a delavca iz Cefinjic. Ie p r i 
obiranju Jabolk padla z drevesa 
in si p o š k o d a v a l a levo roko. 

Dober sestanek staršev v Semiču 
V nedeljo 7. okt. je bi l v os

novni šoli v Semitču prvi rodi
teljski sestanek v tem šolskem 
letu. Udeležba je bila kar zado
voljiva, kljub temu, da je bilo 
lepo vreme in da so po vino
gradih Še trgali. 

Učiteljica Ivana Zoranova Je 
v referatu »Težave otroka pri 
učenju in naša pomoč« prikaza
la staršem, kako morajo svojim 
otrokom pomagati pri učenju 
doma, da j im ne bi Škodili. Po
polnoma nepravilno je, da starši 
učencem I- razireda delajo ln 
pišejo domače naloge. Slediila 
so poročila razrednikov, kjer je 
bilo .poudarjeno, da morajo star
ši dati svojim otrokom čas za 
učenje, k i je v višjih razredih 
nujno potreben. Otroke J* treba 
redno pošiljati v solo, če hoče
mo, da bodo lahko uspešno sle

dil i pouku. Nekateri starši pa 
ob vsakem delu pridržijo otro
ke doma. Na semiiški šoli so tu
di primeri, da trije starši šolo
obveznih otrok v tem šolskem 
letu otrok še niso posilali k 
pouku. Predlagani so bi l i v ka
znovanje sodniku za prekrške. 

Starši so bdli seznanjena tudii 
i nezgodnim zavarovanjem. A k 
cija za vpis lepo uspeva. 

Starši so tudi odobrili prispe

vek za šolsko kuhinjo. Vsak 
otrok prispeva 30 din na mesec 
za malico, k i jo dobi v šoli. V 
letošnjem šolskem letu prejema
jo maliico vsi otroci, kar je po
polnoma pravilno. Ob koncu se
stanka so bil i staršg seznanjeni 
še z novim učnim načrtom ter 
z mrežo šolstva v okviru osem
letk. Govorili smo tudi o otroški 
paralizi-

Roditeljski sestanek jo lepo 
uspel. 

Pogreb pertizsnshe matere 

ROKOMET 
J . v . 

§ A H 

Z uspešno izgradnjo socialističnih družbenih 
odnosov in s svojo dosledno borbo za neodvis
nost in socializem je naša država pridobila v 

svetu velik ugled. 

NOGOMET 
K R I M (Ljubl jana):ELAN 6:1 

Nogometna enajstorica novome-
lkega Elana je Šla preteklo ne
deljo v LJubljano precej oslab
ljena — brez treh n a j b o l j š i h 
Igralcev, k i zaradi bolezni niso 
bili sposobni za nastop. K e r pa 
K r i m ne nastopa v konkurenci, 
se tekma ne bo Štela v lestvici, 
zato se p o l o ž a j N o v o m e S č a n o v nI 
n i č p o s l a b š a l . 

Prihodnjo nedeljo bodo Elanov-
d spet nastopili pred d o m a č o pu
bliko. Pomerili se bodo z ekipo 
k o č e v s k e g a Partizana. 

F. M . 

B E L A K R A J I N A : .TAVORNIK 
4:1 (l:t) 

V sedmem kolu prvenstvenih 
tOtoem nogometne podzveze LJub
ljana Je v nedeljo 13. oktobra č r 
nomaljska Bela krajina krepko 
porazila nogometni k lub Javor-

D E R B Y V Č R N O M L J U 
V p o č a s t i t e v volitev v ljudske 

odbore je v nedeljo Partizan Č r 
nomelj organiziral tekme v ma
lem rokometu. V predtekml so 
se pomerile igralke Partizana A 
in B m o š t v o . Zmagalo ie A mo
š t v o z visokim rezultatom 6:0. 
Rezultat pa ne ustreza poteku 
igre. ker so bile pionirke zelo 
p o ž r t v o v a l n e in bi m a n j š i rezul
tat bolj ustrezal. V glavni tek
mi sta se sestala d o m a č i garni
zon- J L A in vajenska š o l a . V vr
stah J L A so bili zelo dobri igral
ci in so brez t e ž a v premagali va
jensko š o l o s 26:9. Zelo razvese
ljivo, ie da se je v Č r n o m l j u pr i 
č e l a tudi vaienska mladina udej-
stvovatl v š p o r t u . 

Obe tekmi je dobro sodil Smre
ka r. 

V nedeljo. 13. oktobra, bi mo
rala ž e n s k a ekipa Partizana Č r 
nomelj igrati prvenstveno tekmo 
v malem rokometu za prvenstvo 
I. lige L R S z Odredom iz L j u b -
Hane, Odred pa Je tekmo prelo
ži l zaradi obolelosti igralk. 

V nedeljo. 20. oktobra, se bodo 
p r v i č v l e t o š n j i sezoni C m o m a l i -
č a n k e predstavile svolemu ob
č i n s t v u v Č r n o m l j u v tekmi s 
Papirni Čar! em iz LJubljane. T e k 
ma bo ob 10. ur l dopoldne na 
stadionu pri gimnaziji. V a M m o 
gledalce k š p o r t n e m u bodrenjul 

M — K 

LAHKA ATLETIKA 
M A R J A N P O T R Č — 185 cm 

V S K O K U V VISINO 
Preteklo nedeljo je bilo na Reki 

tradicionalno s r e č a n j e r e p u b l i š k i h 
m o š k i h atletskih reprezentanc H r 
vatske in Slovenije. V skoku v 
v i š i n o sta Sloveniclo zastopala 
znana dolenlska atleta P o t r č lz 
Novega mesta ln Konellja lz K o -
Čevlja. Marjan P o t r č Je s skokom 
185 c m postavil letos n a j b o l j š i 
rezultat v Sloveniji med č lan i 
in *sov mladinski rekord Slove
nije. Isti rezultat velja kot nov 

SD N O V O M E S T O IN 8D Č R N O 
M E L J F I N A L I S T A 

V polfinalnem s r e č a n j u okraj 
nega moAtveniega prvenstva v 
š a h u sta s A preteklo nedeljo v 
S t r a ž i pomeril i ekipi d o m a č e Svo
bode in SD N O V O mesto Po za
nesljivi igri so zmagali Novo-
m e š č a n i z rezultatom 7:1. Posa
mezni rezultati (prvoimenovanl 
so č lan i SD Novo mesto): 

Prime : B a r b l č — remi, B a r -
tolj : Kregar — 1:0. dr. G o l e ž : 
Mihel ln 1:0, F i n k : Luc i jan 1:0, 
V e r b l č : As — remi, Plcek : L a -
z l č 1:0, Jenko : K r ž a n 1:0. Kot 
nik : • Pavl in 1:0. 

Po tej zmagi so se N o v o m e š č a -
nl uvrstili v finale okrajnega 
mofltvenega prvenstva, kjer se 
bodo pomerili z ekipo SD Č r n o m 
lja. T a je v drugem polfinalnem 
s r e č a n j u premagala š a h i s t e iz 
Trebnjega z rezultatom 6 tn pol 
proti 1 in pol. 

K E G L J A C I » E N O T N O S T I « Z O P E T 
U S P E Š N I 

Da bi popularizirali k e g l j a š k i 
š p o r t , so si k e g l j a č i » E n o t n o s t i « iz 
B r š l j l n a zadali nalogo organizira
ti č i m v e č k e g l j a š k l h s r e č a n j . V 
ta namen so povabili v gostovanje 
k e g l j a č e z a g r e b š k e g a » N a p r l j e d a « ; 
ti so se povabilu tudi odzvali. 

V nedeljo 6. X . dopoldne Je bila 
na k e g l j i š č u »P ion ir ja« odigrana 
orljateljska tekma (borbeno — 
mednarodno), v kateri so keglja
č i » E n o t n o s t i « s p o ž r t v o v a l n o igro 
zmagali z rezultatom 334:326 podr
tih kegljev. V* tem s r e č a n j u so se 
pokazali kot n a j b o l j š i : Tancar 
Peter, Romih Robert ln Stepec 
Janez. 

Popoldan se Je tekmovanje na
daljevalo na dvosteznem k e g l j i š č u 
pri Vrhovniku v disciplini 4x100 
l u č a j e v . Tud i tu so k e g l j a č i 
» E n o t n o s t i « z a b e l e ž i l i zmago, s 
p r e c e j š n j o razliko podrtih keg
ljev: 1452:1384. V tem s r e č a n j u so 
se izkazali F l l i p č i č Marjan (S78), 
R o d l č V inko (348), Leden ( 3 » ) . 

Pobuda upravnega odbora » E n o t 
nos t i« Je vsekakor hvale vredna 
ln ž e l i m o , d « podobna s r e č a n j a iS 
organizira. M . 

V ponedeljek 6. oktobra smo 
na- pokopališču v Šmarju pri 
Šentjerneju položili k večne
mu poči tku partizansko ma
ter Rezko ZagorČevo, po do
mače Frkolovo mamo. Kljub 
trudapolnemu in težkemu živ
ljenju je dočakjkala 80. leto 
starosti. Rodila je 17 otrok. 
Šest jih je umrlo že pred zad
njo vojno, ostalih 11 pa se je 
s starši vred vključUo v na
rodnoosvobodilno vojno. Tri 
je sinovi: Jože, Nace in Vinko 
so stopili med borce, ostali pa 
so sodelovali kot aktnnsti. Dva 
nista dočakala svobode. Vinko 
je padel kot partizan, Rezka, 
ki je bila v službi v Zagre
bu, pa je izginila brez sledu. 
Ker je zbirala in pošiljala 
material za borce, domnevajo, 
da je padla kot žrtev fašistič
nega nasilja. Frkolova družina 
je bila na Javorovici eojina, k i 
se je v celoti priključila na
rodnoosvobodilnemu oibaniu, 

zafro so jo belogardisti prega
njali in ji pozimi leta 1942 za-' 
igali dom. Frkolova mama je 
bila v vseh vojnih letih naj
boljša partizanska mati vsem 
borcem, k i so pri njej iskali 
pomoči. Dolgi pogrebni spre
vod z godbo in Šfret^lntmi kras
nimi r e n č i je pr iča l o njeni 
priljubljenosti. 

N a pokopal išču sta se od 
plemenite žene poslovila Jože 
Zamljen in Dodo Majzelj. Za
hvalila sta se ji za vso skrb 
in ljubezen, s katero je vzgo
jila svoje otroke v zavedne 
in pridne delovne ljudi, za 
vso dobroto in razumevanje, 
s katerim je sprejemala pod 
svojo streho partizane. Daja* 
la je več kot je mogla. Ob 
grobu je zaigrala godba, dr
žavna zastava se je sklonita 
nad krsto, ženski zbor pa je 
nežno in občuteno zapel. Na$ 
ji bo lahka domaČa zemlja! 

V . 

Tamburaši in folklorna skupina lz Adlešlčev. (Foto: Jože Skof) 

Gasilsko slavje v Ziljah 
Izpolnjena je želja prebival

cev vasi Zilje in okolice, zlasti 
pa njihovega agilnega prosto
voljnega gasilakega druStva: do
bili so novo motorno brizgalno. 

Ob navzočnosti skoraj vaeb. 
prebivalcev tega okoliša, ljud
skega poslanca Martina Zuglja, 
predstavnikov občine Črno
melj in drugih so njihovemu 
drušHvu izročili brizgalno pred

stavniki Okrajne gasilske zvez« 
Novo mesto v nedeljo 13. okto
bra. Izročitev je bila združena 
z veliko proslavo, na kateri so 
govorili predistavniki vasi to 
domačega gasilskega društva, 
ljudski poslanec, predstavniki 
Okrajne gasilske zveze Novo 
mesto in občinskega ljudskega 
odbora. Po slavju je bila velika 
gasilska zaibava. 

Obdobje, za katerega bomo izvolili nove od
bornike, je obdobje nadaljnjega boja za dvi

ganje življenjskega standarda. 

Občina je postala osnovna družbenoekonom
ska skupnost in osnovna celica politične ure

ditve Jugoslavije. 

Je prav tako ? 
Ko 5e ni bilo gospodinj lne eo-

rodnice, jo nekako Slo. Sedaj pa 
sta ženski naenkrat odveč v h i -
fti. Gospodinja, posebno Pa *« 
njena eorodnica, sa »talno Pre
pir« z obema ženama in ju z 
grdimi izrazi podi iz hiše. Ker 
Si ženski seveda ne moreta po
magati, j ima je aorodnica gospo
dinj« odklopila električni tok. 
Zdaj ai morata ženski pomagati 
s petroJejkami, pa s w t ni prav. 
kajti gospodinja ir> njena eorod-
nioa vpijeta, da bosta s to lučjo 
zasmradili vso hišo. Ženski sta 
Iskali zaščite že pri stanovanj
skem odseku. Ko pa sta gospo-
dinoa ln njena sorodnica BVO-
deli, da bo prišla stanovanjSIMI 
komisija pregledat prostore. Jfl 
ta dan »ni bilo doma« . . . 

V eni izmed številnih mestnih 
uM>6ie ždi nizka hišica, k i je, 
kakor vse druge, polno zasede
na. Razen lastnice In njeno so-
rodnice stanujeta v hiši še dve 
starejši ženski, obe bolehni in 
za kako posebno pridobitno de
lo nesposobni. Ena ima nekaj 
malega pokojnine, druga niče
sar, razen, kar al kje priložnost
no zasluži, kar pa komaj za
dostuje, da pf lača stanovanje — 
za ntoko. majhno, zatohlo •obl-
co 300 dinarjev — za hrano pa 
že skoro nič ne ostane. Ker bo
luje na bronhialijah, ne more 
nikjer dobiiti stalne zaposlitve, 
medtem k o si prvo zlasti v p o 
letju pomaga s tem. da hodi «a 
dnine, k e r je p a č vajena k m e č 
kega dela. 
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J u t r o 2 6 . o k t o b r a 1 9 9 8 . . . 
Povsod: doma, v tovarni, v uradu, na polju, pri potovanju bodo človeku zvesto pomagali r o b o t i . Ti ne 

bodo iz krvi in mesa, kot n ekdar ji sužnji, to bodo el e k t r o n s k i aparat i 

Politični pregled pred 50 leti 

Podobni napredek tehnike, zlasti elektronske tehnike, je 
tako | iagel In presenetit v. da človek kar strmi. Prav v 
sadnjem času (4. oktobra) sta znanost in tehnika dosegli 
po odkritju jedrske energije svoj največji uspeh — umetni 
satelit, k i so ga za geofizično leto izstrelili sovjetski znan
stveniki in k i kroži sedaj okrog naše Zemlje kot njena 
druga, umetna luna. To je začetek osvajanja vesoljstva, pr
v i vozni listek za bodoči č lovekov polet v prostore ve
soljstva. 

so Elektronski možgani : t i re- naprave vodijo letalo, merijo 
šujejo najbolj zapletena ma- z letalskimi topovi, streljajo 
temat ična vprašan ja (brez njih in podobno. Dirigirani izstrelki 
tudi satelit še ne bi krožil so pravzaprav bombe-roboti 
okrog Zemlje), vodijo knjigo
vodstvo vel ik ih podjetij, se
stavljajo letne bilance in eko
nomske napovedi, napovedu
jejo vreme in podobno. Znani 

Nič manj pa znanost.in teh
n ika ne posegata v drobno, 
vsakdanje živjenje i n ga spre-
rninjata. N i treba posebne fan
tazije, da si zamislimo, kako 
bo človeštvo (vsaj v visoko 
razvit ih deželah) živelo čez 
nekaj desetletij, recimo proti 
koncu našega stoletja. To bo 
že doba robotov, seveda ne 
kak ih tehničnih mons>brumov s 

milcL vam na glas bero ro
mane, z robotom lahko igrata 
šah a l i se kvartete. 

Aid n i vse to nemara plod 
bolne domišljije. Prav res ne. 
Ce bd hoteli, bi učenjaki že 
danes lahko kostruirali take 
aparate-robote, le da bi b i l 
vsak bajno drag in b i se upo
raba teh robotov ne izplačala 
ni t i na jbogate jšemu človeku. 

IZPOSOJENA 
REPORTAŽA 

so roboti, k i omogočajo avto
matizacijo številnih industrij
skih naprav i n proizvodnje. 
Izrednega pomena so roboti v 
pridobivanju jedrske (atom
ske) energije. T i opravljajo v 
laboratorijih dela, k i so za 
človeka smrtno nevarna, po
sebno okrog atomskih peči; 
konstruirani so tako precizno, 
da popolnoma varno prenaša jo 
steklene epruvete, prelivajo 
razne tekočine, tehtajo ne
varne radioaktivne substance 
itd. Tak slaven robot je »Yes-
Man«, izdelek amer iške firme 
»General Electric«. Na med-

, narodni razstavi znanstvenih 
instrumentov v Londonu so 
mu zadali polno zapletenih 
nalog, k i j ih je vestno opra
v i l : vdel je nit v Iglo, ob ril 
nekega učenjaka (z ostro brit 
vijo), 

ali š rapnel i , Id sami poiščejo 
in lovijo svoj .cilj — sovražno 
letalo (na manevrih). Velaka 
potniška letala (razen pr,i vzle
tu in pristanku) že dolgo vo
dijo automatski piloti, k i niso 
nič drugega, kiakor roboti. 

Upoštevajoč to delo že do
slej »uslužbenih« robotov, nam 
tudi podoba življenja čez ne
kaj desetletij (ki smo jo raz
grnil i na začetku) postane vse 
bolj uresničl j iva in stvarna. 

NAJTEŽJA IN NAJLAŽJA 
KOVINA 

Najtežji od vseh kovin je i r i -
caij. Kubični centimeter te kovi
ne tehta 22,4 grama. J e torej 
dvakrat težji kot svinec. Naj
lažja kovina je l i t i j . Kubični 
centimeter litija tehta 0.53 gra
ma. Iridij j e 22 krat težji .od 

vode. litij pa 2 krat lažji kot 
voda. 

150-LETN1CA PARN1KA 
17. avgusta je rrauuLo 150 let, 

kar je po reki Hudson v Ame
riki zaplul prvd pa mik na sve
tu. Temu praočetu vseh 'parni-
kov je biLo ime »Clenmont«. Ta 
100 tonski velikan je imel ko
lesa za pogon (podobna mlin-

počrnil nekemu dekletu skim) ob straneh dn je vo2il z 
obrvi in j i našminlcal ustnice, brzino 8 kilometrov na uro-
napudral in počesal. K o je Proizvajal je velikanski hrušč 
vstala s stola, j i je »kaval i r - in t rušč in pravcate oblake di-
sko« pomagal obleči plašč. N e - ma. Pogonski stroj je izdelal 
k i zelo znani angleški kirurg, slavni iznajditelj parnega stroja 
ki je 1o opazoval, je dejal: James Watt. 

Slika kaže, kako se s trifazno raketo požene satelit v vsemirje: 
prva raketa se s padalom vrne na zemljo, druga raketa požene 
satelit v višino nad 600 km, tretja pa ga usmeri in mu da začetno 

hitrost. 

človeškim likom, temveč elek
tronskih aparatov. Sl ika , k i si 
jo bomo skušali razviti pred 
oičrni, n i utopija, ampak teme
l j i na dosedanjih uspehih v 
konstrukciji teh elektronsko-
meh antičnih robotov. 

Robot vam je skuhal kavo, 
vas temeljito obril... 

Pred nekaj minutami vas je 
26. oktobra 1998. leta zbudil 

iz spanja robot-budUnik, obe
nem je vk l juč i l ' e lek t r ične 
gimice, da bo soba topla, ko 
vstanete. Potem odpre televi
zi jski sprejemnik, da Lahko 
gledate najnovejše jutranje 
novice. Zdajci se je na kole
sih v sobo pripejal drug robot; 
zavi l je v kopalnico, odprl p i 
po in pripravlja vodo za ko
panj e. K o s/te se okopali, vam 
ta robot prinese obleko in 
čevlje i n vam tudi pomaga pri 
oblačenju, nato, če želite, vas 
tudi obrije, seveda je to elek
trično britje. T a čas je »ku
hinjski« robot p r ip rav i l zajtrk: 
izpekel jajca, skuhal kavo, vse 
skupaj, s kruhom vred, naložil 
na pladenj in vam pr inesel 
Ce ste zelo premožni , si lahko 
preskrbite se robota, k i vas 
bo tudi počesal, zavezal k r a 
vato, čevlje, okr tač i l in po
dobno. Recimo, da imate avto 
io s f t morate odpeljati v urad. 
V garaži vas čaka avto, k i je 
pravzaprav spet robot. Sedete 
v avto, pritisnete na kar t i v a 
šega mesta gumb, k i pomeni 
kraj vaše s lužbe, in sedaj l ah 
ko mtirno zaspite, kaj t i vse 
drugo bodo opravile elektron
sko-radarske naprave in vas 
pripeljale na t ančno i n varno 
skozi ves mestni promet dO 
vaše pisarne. V .pisarna lahko 
posebnemu robotu > diktirate 
poslovna pisma, k i j ih bo on 
potem prepisal s pomočjo 
elektronskega pisalnega stroja 
brez sleherne napake. Ce mo
rate pisati v tujem jeziku, nI 
treba, da ta jezik znate — ro
bot vam bo pismo sam pre
vedel. 

Zanesljiva in pridna kuhinj
ska pomočnica 

Vtem, ko ste v službi, pa 
vaš i roboti doma neutrudno 
delajo. »Kuhar« vam priprav
lja kosalo, kajti njegov elek
tronski mozeg ima točna na
vodila za nekaj sto jediL Do
volj je, da ste pred odhodom 
od doma obrnili na njemu 
gumb, k i pomeni to in to jed, 
vse drugo bo poskrbel robot 
i n točno ob določenem času 
postaval kosilo pred vas . . . 
»Služkinja« z ve l ik imi sesalci 
prahu čisti sobe, skrbi za vaše 
perilo: umazano perilo pobere 
v košaro, znosi v posebni pra l 
n i sftroj, opere im zl ika. Ce 
vas poklice telefon, bo ta ro
bot dvigni l s lušalko, povedal, 
da vas n i doma, željo človeka, 
k i vas je klical, pa posnel na 
magnetofon i n ga vam pred
vajal, ko se vrnete domov. 
Drugi roboti, v v kolikor j ih 
fcnaite, opravljajo riajrazličnej-
£e postle: čistijo sneg pred h i -
š*>, 'varujejo jdom pred v l o -

Roboti, ki že delajo 
Roboti že opravljajo marsi

kaj, kar bi se nam še pred 
petnajstimi leti zdelo prazna 
utopija. Najbolj znani roboti 

»Dajte mi takega robota in me 
nauči te , da bom znal ravnati 
z njim, pa bom tu iz Londona 
operiral bolnika, k i bo v M a n -
chestru a l i pa celo v Amer ik i , 
če bom seveda imel zraven še 
televizijski apara t« . 

Roboti vozijo letala 
Sodobna letala so polna ro- Ta Holmes (1860—1896) je naj-

botndh naprav. Ciovek-pi lot večji zločinec v zgodovini kra-
pri sedanjih nadzvočnih brz i - minala. Umoril je okrog 150 
nah ne more več o pravem mladih žensk, k i i ih je kot go-
času reagirati na razna stanja, ste izvabljal v svoj dvorec- Od-
ki se pojavijo med poletom, kr i l i so ga ln obesili, ko je 
V na jmodernejš ih vojnih le - umoril svojega prijatelja Pite-
talih robotske (elektronske) zeta. 

H0LMES — 
NAJHUJŠI ZLOČINEC 

Seveda ne splošno znana de
tektiv iz Doylov,ih romanov 
Sherlok Holmes, ampak H. H . 
Holmes, k i se je prazaprav p i 
sal Herman Webster Mudgett. 

Življenje in pesem skrajnega Severa 
Muzejsko društvo v Novem 

mestu je v počast i tev Tedna 
muzejev priredilo v sredo 9. 
septembra predavanje kusto
sa Etnografskega muzeja iz 
Ljubljane Mari je Jagodičeve. 

Pred predavanjem je o po
menu Tedna muzejev sprego
voril ravnatelj Dol. muzeja 
prof. Janko Jarc in pozdravil 
vse navzoče, posebno pa gosta 
dr. Roberta Wildhaberja, rav
natelja Etnološkega muzeja iz 
Basla. 

Predavateljica si je Izbrala 
nad vse zanimvo snov: življe
nje 'Eskimov^ teh prebivalcev 
skrajnega Severa, k i od vseh 
plemen na zemlji živijo naj
bolj tegobno življenje, v več
nem hudem boju s krutostjo 
polarne zime, ki pa so vendar 
polni življenjskega veselja in 
prav tako zaljubljeni v svojo 
neprijetno domovino, kakor 
druga ljudstva po svetu. Z le
p imi diapozitivi nam je pre
davateljica pokazala in orisa-

NATANČEN N A S V E T 

»No, hčerka, le, pa pojdi na 
to zabavo. Bodi tam lepo prid
na in zabavaj se.« 

»Mama, povej bolj natanč
no: ali naj bom pridna ali naj 
se zabavam?« 

la njihovo življenje: lov, obi
čaje, igre, zabave, čustvova
nje, umetniško izražanje, na 

'zaključku pa je z magnetofo
na predvajala nekaj najzna
čilnejših eskimskih pesmt — 
lovskih, obrednih, plesnih, 
uspavank in ljubezensko pe
sem. To njihovo petje, zdru
ženo s preprostimi glasbili, je 
kajpak vse nekaj drugega, kot 
smo vajeni pri evropskih pes
mih i n blagoglasni glasbi, 
vendar je bilo poslušanje teh 
magnetofonskih posnetkov iz
reden uži tek — kakor da nam 
pojo globoki, tajinstveni gla
sovi im. odmevi mračnih in dol
gih polarnih noči, svojstvene
ga Življenja narave in ljudi, 
ki je tudi v mrazu 50 stopinj 
pod ničlo neuničlj ivo, pisano 
in lepo. 

Predavanje, združeno s sli
kami in glasbo, je imelo izre
den uspeh. Poslušalci so pre
davateljico nagradili s ploska
njem, ki kar ni hotelo pone
hati. To je bilo za predavate
ljico in za prireditelja (Dol. 
muzejsko društvo) naj lepša 
pohvala in priznanje. 

Previdnost Je mati modrosti, 

K O R I S T E N P R E D L O G 
»Tovariši , tako ne gre več 

naprej: plačani smo za pet 
nadur, delamo pa samo po 
dve.« 

»Prav imaš, tovariš Nad-
urnik. Predlagam, da delamo 
poslej tri ure.« 
XX>OKXX)CCGQCCOOOaCXX)CKO 

NOVI NAROČNIKI 
Grm Feliks — Dol. Kamenje 
Zeletelj Henrik — Dobra« 
Pavček Franjo ~ Smuka 
CimpriČ Fran« — Regerca 

vas 
Jevsek Marica *~" Gotna vas 
Svegelj Ivan — Selce 
Ogulin Mirko —- Butoraj 
Av«*c Ivica — Karlovac 
Godnjavec Jož« — Bitolj 
Grandovec Tomaž — Zaječar 
Jr7ič Pepea — Srem. M i t ro

vi ca 
Judež Anton — Mladenovac 
Kranjc Viktor — NiS 
I Ipoglavšek Angelca — K r -

melj 
Cimperman Stanko — To-

maija vws 
Srebrnjak Jožefa — Gorei»fa 

Sava 

Naš presvitlt cesar se je 
prehladil i n ima vnetje, sap
nika. Vsled kašljanja in pre
cejšnje telesne toplote je 
imel malo spanja. Pojavila se 
je tudi mrzlica. Kljub' temu še 
rešuje došle spise, samo v to
liko spremenil se je njegov 
dnevni red, da ne napravi ju
tranjega izprehoda. 

Pogodba med Avstr i jo In 
Ogrsko je sklenjena. Podrob
nosti in besedilo se izvrši te 
dni. O celej pogodbi javnost 
bore malo ve, ker sta se vla
di zavezali varovati tajnost. 
Odložilo se je bančno vpraša
nje do 1. maja 1908, in tu sedi 
zajec v zelju, kajti samostoj
na ogrska banka je v progra
mu neodvisne stranke ena 
glavnih točk. > 

Kranjskemu deželnemu zbo
ru, kateri o letošnjem delova
nju ničesdr pokazati nima, po
teče rok. Ob tem, ko se je po 
drugih deželnih zborih marsi
kaj koristnega ukrenilo, bodi
si za kmeta ali delavca in se 
je skoro po vseh deželnih zbo
rih uvedla vol i lna reforma, 
gledamo mi skozi prste. 

Manifestacijski shod proti 
»svobodni misli« vrSii se je v 
Budjejevicah ob ogromni ude
ležbi kot odgovor na podle in 
nesramne napade svobodomi-
slecev v Pragi na katoliško ve
ro in cerkev. Pri tej priliki je 
grof Sternberg dokazoval, da 
je svobodomiselna socijalna 
demokracija največja sovraž-

Žužemberka 
ljudska knjižnica 

je že nekaj let životarila. K n j i 
ge so bi.le doma večinoma pre
brane, novih del P a skoro nič 
ni bilo. Za letošnji občinski 
praznik pa je okr. zveza Svobod 
in prosvetnih društev podarila 
naši knjižnici 251 knjig. Knjiž
nica je zdaj povečana š e z ne
katerimi deli iz učiteljske knjiž
nice in bo z izbranimi prejšnji
mi knjigami ter z novimi deli 
imela okoli 600 dobrih knoig-
Vodi JK> učitelj Srečko Kodre. 
Knjižnica namerava od časa do 
časa posojati po več izvodov 
knjig v posamezna kulturno-pro-
svetna središča v občini, da bi 
tako do dobre knjige moglo 
čimveč ljudi. Nove knjige so 
bile razstavljene tudi na izredno 
skrbno pripravil j enii razstavi 
ob občinskem prazniku in so že 
tedaj vzbujale pozornost. Knjiž
nica bo kmalu začela redno po
slovati. Vabimo nekdanje in no
ve bralce, naj si obzorje razši
rijo in se razvedre ob dobri 
knjiigi! M . K . 

niča kmeta in JcmečJce male 
posesti. 

Španski kral j in kraljica 
prideta 18. t. m. na Dunaj in 
ostaneta do konec meseca, ako 
bode obisk sploh dopuščala 
cesarjeva bolezen. 

Ruski car je ustavil po
stopanje proti generalu Stes-
Iju in mu pustil vse vojaške 
časti. Meni se, da so bi l i pri 
predaji Port-Arturja najbrž 

udeleženi dostojanstveniki, 
katerih imena morajo ostati 
tajna. 

Vsled sklenjene angleško-
ruske pogodbe jel se je turški 
sultan bati, da ne postane Ca
rigrad enkrat carjev grad. Da 
imej Rusija na Balkanu koli
kor toliko prosto roko, je baje 
tudi v tej pogodbi določeno. 

(DOLENJSKE NOVICE 
15. oktobra 1907.) 

Kanadski delavci za svoje pravice 
Po vzgledu delavcev v drugih 

delih sveta se tudi delavci v K a 
nadi vedno bolj z d r u ž u j e j o v sin
dikatih. To pa ni po volji raznim 
k a p i t a l i s t i č n i m lastnikom tovarn 
in rudnikov, k i so proti delavskim 
organizacijam in j im ne prizna
vajo nobene pravice pri urejeva
nju delovnih pogojev med lastniki 
in delavci. 

Zaradi tega pride v e č k r a t do 
hudih nasprotij in dolgotrajnih 
stavk. Tako stavka v mestu M u r -
dochville v pokrajini Quebec ž e 
v e č kot pet mesecev t i s o č rudar
jev. Do stavke je priSlo, ker je 
d r u ž b a odrekla delavcem pravico, 
da se organizirajo v sindikatu in 
da sindikat vodi pogajanja z 
d r u ž b o o p l a č a h , delovnem č a s u 
in delovnih pogojih. Rudnik v 

Murdochvi l le , , kjer Je p r i š l o dO 
stavke, je del lastnine milijarder
ja Murdocha, ki se ž e dvajset let 
bojuje proti delavskim organiza
cijam. 

Č e p r a v lokalne oblasti Šč i t i jo 
d r u ž b o in ne delavce, prav tako 
pa tudi s o d i š č e in policija, so de
lavci trdno o d l o č e n i izbojevati 
boj do konca in si priboriti osnov
ne d e m o k r a t i č n e pravice, pravico 
do lastne organizacije, v v e č i h 
krajih so delavci že zmagali, zato 
so p r e p r i č a n i , da bodo tudi v tem 
primeru. Ker je to borba za demo
k r a t i č n a n a č e l a , je razumljivo, da 
u ž i v a j o rudarji v Murdochvi l lu 
moralno in materialno podporo 
ostalih delavcev in delavskih or
ganizacij v Kanadi . 

V začetku je bilo kolo.. . 
Marsikdo, vprašan, kaj je 

najpomembnejši- izum v zgodo
vini človeštva, bi nemara na
štel marsikaj, pozabil pa na 
stvar, k i najbolj upravičeno 
nosi ta častni naziv — namreč 
na kolo. Kajti vsa sodobna teh
nika, od najbolj preprostega 
kmečkega voza pa do najbolj 
zapletenih in čudovitih strojev 
temelji na tem izumu iz pra
davne zgodovine človeštva. Iz
um kolesa je posebno pomenljiv 
in zanimiv iz dveh razlogov: 
prvič zaradi njegove skoraj ne
omejene uporabnosti, im drugič 
zaradi izvirnosti: iznajditelji 
kolesa namreč niso imeli — ka
kor je na primer pri mnogih 
drugih izumih vzorca v sami 
naravi. Kolesa namreč n i v na
ravi v nikakršni obliki. 

Učenjaki sklepajo, da Je bilo 
kolo naslednik gozdnega debla, 
na katerem so ljudje »preva-

ŽALOSTNA SLAVA 
AUSCHVV1TZA 

Esesovsko taborišče Auschvritz 
(Oswicien) na Poljskem j e kraj, 
kjer so se dogodili največji 
množični umori v zgodovini 
sveta .Tukaj so esesovci pobili 
okrog 4 milijone ljudi. Samo v 
enem samem dnevu so jth po
morili 24 000. Auschwi:tz j e in 
bo za vse čase pretresljivo pr i 
čevanje okrutnosti nacističnih 
zločincev. 

žali« velike skale, ki so jih po
trebovali za gradnjo (od debla 
odžaganega okroglega kosa). 
Kolo je dobilo svoj o naravnost 
revolucionarno .izpopolnitev, ko 
so z osjo povezali d v e kolesi in 
je tako nastal prvi voz. Izum 
ie sledil izumu in kolo je posta
lo vse bolj uporabljivo, hkrati 
je pa osvobajalo ljudi od mno
gih oblik težkega fizičnega de
la- Prav imajo tisti, k i trdijo, 
da je razvoj kolesa in na njem 
zasnovanih tehniških pridobitev, 
pravzaprav zgodovina človeko
ve borbe z naravo, zgodovina 
naporov, s katerimi je človek 
zmagoval naravne rile in j ih 
postavil v svojo službo. 

UPORABILI BODO PLIMO 
Sovjetski učenjak Bsrnstein 

je izjavil v moskovskem radiu, 
da so sovjetski učenjaki in teh
niki blizu uresničenja stoletnih 
sanj človeštva — osvajanju 
plime in oseke. V evropskem 
delu Sovjetske zveze, je rekel 
Bernstein, bodo tehnologi kma
lu imeli popolno kontrolo nad 
energijo rek. Za uporabo plime 
in oseke je po njegovi sodbi 
najprimernejši zaliv Mezen v 
Belem morju, kjer doseže p l i m a 

10 metrov. Tukaj bodo zrasle 
centrale, k i j ih bo poganjala 
orjaška sdla plimo. 

V L A D O L . V I I i ; t ip o in i « u a P a r i * 

J 0 2 E F 0 B T U N : 

Aprilska revolucija 
na Vinici 1919 

Odmevi v e l i k e g a Oktobra pred 40 l e t i 
Bralc i Dolenjskega lista ste ob 4.0-letnici 

revolucije brali moje doživljaje in doživ
ljaje mojega tovar iša Jur i ja Speharja. V 
nadaljevanju vam bom opisal dogodke, k i 
so se odigrali na velikonočni ponedeljek 
21. aprila 1919 na V i n i c i ; b i l i so razumljiva 
posledica ruskega prevrata. 

2e v starih šolskih beril ih sem bral, da 
Je okolica Vinice revna ter da so v starih 
časih v nekaterih hišah pekli k ruh iz suka. 
V Grudnovi »Zgodovini slovenskega naro
da« smo tudi brali, da so dekleta i n žene, 
k i so prišle na izpraševanje pred veliko
nočno spovedjo, iz župnikovega kotla, kjer 
se je kuhala hrana za prašiče, jemale k rom
pir ter ga jedle. In v revolucionarnem le
tu 1848 so iz maščevan ja požgale njegov 
kozolec. Ljudsko izročilo navaja, da je va-
kratni župnik, ko je dobil vladni odlok, 
ki mu je naročal, naj javno v cerkvi raz
glasi, da je tlaka in" desetina odpravljena, 
razglasil ta odlok v prazni cerkvi na Zežiju,. 
le dečka, k i mu je stregel p r i maši, je vzel 
s seboj. Ta je povedal novico ljudem. 

K o se je začelo izseljevanje v Ameriko, 
je le malo zdravih in mladih moških ostalo 
doma — odhajali so trumoma, bodisi legal
no, mnogo PEL j ih je odšlo tudi skrivaj brez* 
potnega dovoljenja. T i ljudje so si poiskali 
delo v rudnikih, tovarnah al i v gozdu. Toda 
ne samo moški, tudi dekleta in žene so 
odhajale za možmi. To je bilo skoraj pravo 
ljudsko preseljevanje, zlasti od leta 1880 
ca pave svetovne vojne. Mnogo hiš je po 
vaseh ostalo praznih. Nekateri so se vrni l i 
ter si s trdo zasluženimi dolarji nekoliko 
izboljšali življenje, večina pa je zaslužek 
plačala z izgubo zdravja hi s preranim 
grobom, 

Mncgi so se med delavstvom navzeli 
svobodomiselnih idej in so bi l i ob vrni tvi 
v domovino dobra opora vrnivš im se r u 
skim vojnim ujetnikom, V prvih dneh 
novembra, takoj ko so se s fronte v r n i l i 
p rv i veterani, so se po zidovih viniških hiš 
pojavili lepaki s sledečo vsebino: 

Naznanjamo tužno vest, da je na
ga m a č e h a Avstr i ja dne 29. oktobra 
izdihnila svojo grešno in kosmato du
šo. Žalujoči ostali^ Kare l L , L r., feld-
marša l Kdvesz, L r. 

V nedeljo 1. novembra 1918 se je zbralo 
več sto l judi v osnovni šoli na poziv raj
nega nadučitel ja Pranja Lovšina, k i Je v 
izbranih i n navdušerd^bjasedah ljudem po
jasnil, da je oesorstaji 'Avstrije i n vojne 

konec ter da bomo za naprej svobodno in 
lepše živeli v novi državi Jugoslaviji, k i bo 
prav gotovo republika. Najstarejši udele
ženec shoda, 87-letni Pavlešič Juri j iz Pe-
rudine, pa jo navzoče zaprisegel, da bodo 
z vsemi svojimi močmi delali zanjo. N~' .J 
so z uradnih poslopij odstranili vse, kar 
je spominjalo na Habsburžane in Avstrijo. 
Le župnik Kdnig Jurij , Kočevar, je vse to 
p renaša l z veliko nejevoljo in ni hotel nad 
vrati župnišča odstraniti napisa, k i je bodel 
v oči n a š e zavedne l judi in se je glasil : 

»Pfar ramt des Deutschen Ritterordens.« 
Odstranili so ga ljudje sami. 

Kot mrzel tuš je delovala na ljudi vest, 
da je 1. decembra 1918 v Beogradu pro
glašena monarhija. Ljudje kar niso hoteli 
verjeti, da $e to mogoče in so hodili spra
ševat naduči te l ja Lovšina, če je to res. T a 
koj po novem letu 1919 je vlada začela 
žigosati avstrijske bankovce, kjer so. l ju 
dem vzeli 20 % denarja. Iz sosednje Hrvat 
ske so prihajali glasovi o uporih kmetov, k i 
so v nekaterih krajih sami izvedli agrarno 
reformo. Kmetski voditelj Stjepan Radić je 
s svojimi napredno republikanskimi gesli 
imel za seboj večino Hrvatov in njegovi 
ljudje, ki so tu in lam prišli med naše, so 
bili dobrodošli. Njihova izvajanja so povsod 
padla na plodna tla. 

Pr iš la je vel ika noč, k i je bila tisto leto 
20. aprila, V noči na ponedeljek je gromo
vito streljanje iz možnarjev oznanjalo, da 
se nekaj kuha. Pr i rani maši je občinski 
sluga, po domače Rajkovič, oznanil, da bo 
občinska seja pr i županu Miheliču. Toda 
več sto l judi se je zgrnilo okoli županove 
hiše m drlo noter z zahtevo, naj župan 
pokaže, kje ima občinski pečat . Jasno je, 
da je bila seja takoj prekinjena, župan pa 
je ljudem hitel pravit, da občinskega pečata 
nima, da pa je pri trgovcu Stirku, k i je z 
nj im tu in tam žigosal bankovce, k i niso 
imel i žiga ter na ta način dobro večal svoje 
premoženje. V a l ljudstva se je nato podal 
med vzklikanjem: »Zivio boljševiki!« i n 
»Dol s kraljem!« ter prepevanjem raznih 
pesmi kot na primer »Sto se ono preko 
Drine žuti, kralja Petra terajo regruti!« 
pred Šterkovo hišo. Š te rk se je zaprl i n 
skozi okno dopovedoval ljudstvu, da je ob
činski pečat na okrajnem glavarstvu, kar 
mu pa ljudje niso hoteli verjeti, dokler 
ni poštar Kambič brzojavil v Črc omelj, od 
koder je pr išel odgovor, da je peča t tam, 

(Konec prihodnjič) 


